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संघीय संसद 

राष्ट्रिय सभा 
तेह्रौँ अधिवशेन  

काययवाहीको सम्पूर्य ष्ट्रववरर् 

४ वैशाख २०८० 

सोमवार 

बैठक सङ्ख्या- १७ 

 

 राष्ट्रिय सभाको आजको बैठक सम्माननीय अध्यक्ष श्री गरे्श प्रसाद धतधमल्ससनाको 
अध्यक्षतामा ददनको १३:०१ बजे प्रारम्भ भयो । 

 

(१३:03 बजे) सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय सदस्यहरू, राष्ट्रिय सभाको आजको 
बैठकको कारबाही प्रारम्भ हनु्छ । माननीय सदस्यहरू, अब म राष्ट्रिय सरोकार तथा समन्वय 
सधमधतका माननीय सभापधत ददल कुमारी रावल थापा "पावयती" लाई "राष्ट्रिय सरोकार तथा 
समन्वय सधमधतको आधथयक वर्य २०७५/०७६, ०७६/०७७ र ०७७/0७८ को वाष्ट्रर्यक 
प्रधतवेदन कायायन्वयनको अनगुमन एवम ्मूसयाङ्कन प्रधतवेदन २०७९ माधथ छलफल गररयोस"् भने्न 
प्रस्ताव पेस गनय समय उपलब्ि गराउँछु । 

 

(१३:04 बजे) राष्ट्रिय सरोकार तथा समन्वय सधमधतका सभापधत माननीय श्री ददल कुमारी 
रावल थापा "पावयती":- सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, संसद नागररकको प्रधतधनधिको आिारमा 
काननु धनमायर् र सरकारका धनयधमत एवम ् आकल्स्मक काम कारबाहीको धनरन्तर धनगरानी, 
अनगुमन, सहजीकरर् र मागयदशयन गदै आवश्यक परे धनयन्रर्समेत गने धनकाय हो । राष्ट्रिय 
सभामा ष्ट्रवर्यगत सधमधत गठन भएपश्चात ्2075 साल साउन 22 गते यस सधमधतको पष्ट्रहलो 
बैठक बसेको धथयो । सधमधतले आधथयक वर्य २०७५/०७६, आधथयक वर्य २०७६/०७७, 
आधथयक वर्य २०७७/०७८ र आधथयक वर्य २०७८/०७९ को वाष्ट्रर्यक प्रधतवेदन राष्ट्रिय सभामा 



2 

 

पेस भइसकेको छ । सधमधतले सभामा पेस गरेका प्रधतवेदनहरूमध्ये आ.व. ०७५/०७६, आ.व. 
०७६/०७७ र आ.व. ०७७÷०७८ का वाष्ट्रर्यक प्रधतवेदन कायायन्वयन भए, नभएको अनगुमन 
एवम ्मूसयाङ्कन गरी सोको प्रधतवेदन राष्ट्रिय सभामा पेस गने प्रयोजनको लाधग सधमधतले मन्रालय, 
आयोग तथा धनकायमा ददएको धनदेशनको कायायन्वयनको अवस्था, धनदेशन कायायन्वयन नभएको 
भए सोको कारर्, कायायन्वयनका लाधग गररएका प्रयास समेटी ष्ट्रववरर् उपलब्ि गराउनका लाधग 
पराचार गररएको धथयो । धनदेशन ददएका धनकायहरूबाट प्राप्त धनदेशन कायायन्वयनको अवस्थाको 
जानकारी, सम्बल्न्ित ष्ट्रवभागीय माननीय मन्रीज्यू, सम्बद्ध पदाधिकारी, ष्ट्रवज्ञहरूसँग भएका 
छलफल, राष्ट्रिय गौरवका आयोजनाहरूको स्थलगत अनगुमन, सधमधतका अन्तरष्ट्रिया र सधमधतका 
सदस्यहरूधबच भएको छलफलको धनष्कर्य समेटेर राष्ट्रिय सरोकार तथा समन्वय सधमधतले वाष्ट्रर्यक 
प्रधतवेदनको कायायन्वयन अनगुमन एवम ् मूसयाङ्कन प्रधतवेदन, २०७९ राष्ट्रिय सभामा पेस 
भइसकेको छ । सधमधतले धनदेशनको कायायन्वयनको अवस्था, धनदेशन कायायन्वयनमा देल्खएका 
समस्या र कारर्को पष्ट्रहचान गरी प्रभावकारी कायायन्वयनको लाधग सझुाव तथा धसफाररस उक्त 
प्रधतवेदनमा समेटेको छ । 

सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, हालसम्म सधमधतले ददएका धनदेशन कायायन्वयन भए, नभएको 
बारेमा सधमधत आफै गम्भीर बनेको छ । साथै संसदीय सधमधत धनदेशन केवल नैधतक बन्िन 
मार होइन यो काननुी बाध्यता पधन हो भने्न  कुराको अनभुधूत ददलाउने काननुी व्यवस्थाको 
अपररहाययता रहेको यस सधमधतको ठहर गरेको कुरा सम्माननीय अध्यक्षज्यूमाफय त यस सभासमक्ष  
धनवेदन गदयछु । सधमधतले धमधत 2075 साउन 2२ देल्ख 078 असार 31 सम्म ३ ओटा 
वाष्ट्रर्यक प्रधतवेदनमाफय त नपेाल सरकारका १५ ओटा मन्रालयमा ७ ओटा संवैिाधनक आयोग र 
राष्ट्रिय पनुधनयमायर् प्राधिकारर्लाई महत्त्वपूर्य धनदेशन ददयो । सम्माननीय प्रिानमन्री तथा 
मल्न्रपररर्द्को कायायलयलाई ४३ बुदँा, स्वास््य तथा जनसङ्ख्या मन्रालयलाई २७ बुदँा 
संस्कृधत पययटन तथा नागररक उड्डययन मन्रालयलाई २२ बुदँा तलुनात्मक रूपमा बढी धनदेशन 
ददएको धथयो भन ेअन्य धनकायलाई ४८ ओटा बुदँामा धनदेशन ददइएको धथयो । ष्ट्रवर्यगत रूपमा 
कमयचारी समायोजन, राज्यको धतनै तहका धबच काननु धनमायर्, योजना छनोट तथा बजेट 
ष्ट्रवधनयोजनमा समन्वय र सहकायय गनय, राष्ट्रिय गौरवका आयोजना, ष्ट्रपछधिएको क्षेर, कोधभि-19  
को सङ्खिमर् रोकथाम, पष्ट्रहचान, धनदान, उपचार धनयन्रर् तथा खोप व्यवस्थापन, अन्य 
संवैिाधनक आयोगहरू, प्राकृधतक प्रकोप, बजार अनगुमन, यातायात व्यवस्थापन, भकूम्पबाट 
भल्त्कएका संरचनाको पनुधनयमायर्लगायतका जनसरोकारका ष्ट्रवर्यमा नेपाल सरकार सम्बल्न्ित 
धनकायलाई धनदेशन ददएको धथयो । कोधभि-19 सङ्खिमर्, रोकथाम, धनदान, उपचार धनयन्रर् 
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तथा खोप व्यवस्थापनसँग सम्बल्न्ित धनदेशन िेरै कायायन्वयन भएको धथयो भने दोस्रो अन्तराष्ट्रिय 
ष्ट्रवमानस्थल, धनजगढ, बढुीगण्िकी जलष्ट्रवद्यतु ्आयोजना सञ्चालनसँग सम्बल्न्ित धनदेशनहरू पटक 
पटक ताकेता गदाय पधन कायायन्वयन भएको छैन । कायायन्वयनको चरर्मा रहेका कधतपय 
धनदेशनहरू आंल्शक मार कायायन्वयन भएको देल्खन्छ ।  

सधमधतले १४० ओटा बुदँामा ददएको धनदेशनमध्ये ७० ओटा बुदँामा ददएको धनदेशन 
अथवा ५० प्रधतशत  धनदेशन आंल्शक कायायन्वयन भएको र ती धनदेशन पूरा कायायन्वयन नभए 
पधन कायायन्वयनको चरर्मा रहेको देल्खयो त्यसै गरी सधमधतले 5४ ओटा बुदँामा ददएका धनदेशन 
अथवा ३८.६ प्रधतशत धनदेशन कायायन्वयन भइय यसबाट सरकारका कामलाई सहजीकरर् भएको 
देल्खन्छ । कायायन्वयन भएका धनदेशनहरूमध्ये केही धनदेशन ष्ट्रढलो कायायन्वयन भएको अवस्था 
छ । १६ ओटा बुदँामा ददएको धनदेशनहरू अथवा ११.४ प्रधतशत धनदेशन सरकारले कायायन्वयन 
नगरेको देल्खन्छ । म यसमा थप स्पष्ट पानय चाहन्छु कधतपय धनदेशनहरू चाष्ट्रहँ कायायन्वयनको 
सरुुआत भा'को छ । यसको पूर्यता पाएको देल्खदैँन । जस्तै: हामीले बढुीगण्िकी जलष्ट्रवद्यतु ्
आयोजनाको सन्दभयमा त्यहाँ जग्गा मआुब्जा ष्ट्रवतरर्को समस्या देल्खएको धथयो । स्थानीय 
मान्छेलाई यही सधमधतमा उपलब्ि गराएर सम्बल्न्ित मन्रालय मन्रीज्यूसँग छलफल गरेका 
धथयौँ । त्यसका धनर्ययहरू सँगसँगै त्यो मोिाधलटी, त्यो जलष्ट्रवद्यतु ्आयोजना कुन मोिाधलटीमा 
सरकारले सञ्चालन गदै छ । त्यो तत्काल जानकारी हामीले माग गरेका धथयौँ । त्यो 
हालसम्मन आएको छैन ।  

त्यस्तै गरेर कमयचारी समायोजन, जब कमयचारी समायोजनको प्रष्ट्रिया अगाधि सरकारले 
बढायो । कमयचारी आन्दोधलत भइसकेपधछ धसंहदरबार घेने ल्स्थधत बनेको धथयो । तत्कालीन 
अवस्था प्रिानमन्री कायायलय घेने अवस्थामा पगेुको कमयचारीहरूको आन्दोलनलाई एउटा 
समन्वय गने सहकायय गने ष्ट्रहसाबले सधमधत, तत्कालीन सामान्य प्रशासन मन्री र कमयचारी 
सम्बद्ध संस्थाहरूलाई हामीले बोलाएर एउटा समन्वय गने ष्ट्रहसाबले संघीय धनजामती ऐन जारी 
गरी सबै कुरा चाष्ट्रहँ हामी समािान गने ष्ट्रहसाबले तत्कालीन समायोजन जानको लाधग हामीले 
तपृक्षीय समायोजनको अथवा सहजीकरर्को काम गरेका धथयौँ तर संघीय धनजामती ऐन संसदमा 
आयो । तर त्यसले पूर्यता पाउन सकेन, त्यसैले हामीले जारी गरेको धनदेशन के सरुुआत भा'को 
छ । सरुुआत त्यसले पूर्यता नपाउँदा त्यसको कामले अल्न्तम धनष्कर्य नधनल्स्कँदा फेरर त्यसले 
धनर्यय कायायन्वयनमा समस्याहरू देल्खएको पधन म जानकारी गराउँछु । थपु्रै ष्ट्रवर्यमा हामीले 
त्यसरी चाष्ट्रहँ धनदेशनको सरुुआत भा'को छ । सरकारले त्यसलाई पूर्यता ददनतफय  ध्यान ददएको 
छैन । अरू काननु धनमायर्का सन्दभयमा पधन िेरै कुराहरू चाष्ट्रहँ त्यसो भइरहेको देल्खन्छ । 
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सधमधतको वाष्ट्रर्यक प्रधतवेदन पूर्य रूपमा कायायन्वयन नहनुमुा सधमधतले पष्ट्रहचान गरेका समस्या र 
कारर्हरू पधन म प्रस्ततु गनय चाहन्छु ।  

 सधमधतहरूधबच सम्बल्न्ित ष्ट्रवर्यमा दोहोरोपना अन्तरसम्बल्न्ित ष्ट्रवर्यका उल्चत 
समन्वयष्ट्रवना एउटै ष्ट्रवर्यमा ष्ट्रवधभन्न सधमधतले फरक फरक धनदेशनसमेत ददने गरेको 
हुँदा कायायन्वयनमा दिष्ट्रविा अलमल भएको र सरकारले आफूलाइय सहज हनुे धनदेशन 
कायायन्वयन गने गरेको छ भने कधतपय अवस्थामा यस्ता कारर्ले धनर्यय 
कायायन्वयनलाई सरकार पल्न्छने गरेको देल्खन्छ । हामीसँग संघीय संसदमा १६ 
ओटा सधमधत छन ् । ती १६ ओटा सधमधत कधतपय सधमधत दइुटा सधमधतहरूको 
धबचमा काययक्षेर पधन दोहोरोपना देल्खने गछय । तर हाम्रो अष्ट्रहलेसम्मनको अभ्यास 
संयकु्त बैठक बस्ने, संयकु्त अनगुमन जाने, संयकु्त प्रधतवेदन ददने संस्कार नबसेको 
हुँदा आआफ्नै ढङ्गले धनदेशन ददँदाखेरर सरकारलाई यो दोहोरो तेहेरो धनदेशन आ'को 
छ भनेर सरकार त्यो धनदेशन कायायन्वयन नगने गदाय पधन जनु सहज छ त्यो 
कायायन्वयन गने खालका ल्स्थधत पधन धनदेशन कायय सधमधतका धनदेशन कायायन्वयनमा 
समस्या देल्खएको छ । 

 सधमधतले ददएको केही धनदेशन कायायन्वयनमा ठुलो मारामा आधथयक स्रोत, जनशल्क्त 
अध्ययन आवश्यक पने तथा धनदेशन प्राप्त गने धनकायहरूले शीर्यकगत रूपमा बजेट 
छुट्याइसक्ने भएको हनुाले थप बजेट नहुँदा धनदेशन पूर्य रूपमा कायायन्वयन हनु 
नसकेको पधन देल्खएको छ । 

 सधमधतले ष्ट्रवस्ततृ तथा गहन अध्ययन गरी ददएको दीघयकालीन असर पयुायउन े
ष्ट्रकधसमका धनदेशनसमेत सरकार उदासीनताका कारर्पूर्य कायायन्वयन नभएको 
पाइएको छ । 

 संसदीय सधमधतले गरेको धनर्यय तथा सधमधतले ददएको धनदेशन तथा सझुावहरू 
मन्रालय तथा धनकायहरूको कायायन्वयन गरी सोकायायन्वयन हनु नसकेमा त्यसको  
कारर्सष्ट्रहतको जानकारी स्वत: स्फूतय रूपमा सभा तथा संसदीय सधमधतमा ददनपुनेमा 
सधमधतले पटक पटक ताकेता गदायसमेत पूर्य ष्ट्रववरर् नआउने यो समस्या हामीले 
भोग्नपुरेको छ । 

 सधमधतले ददएको धनदेशनको प्रगधतको अधभलेख राख्न तथा सधमधतसँग सम्पकय मा 
रहनका लाधग मन्रालयमा ल्जम्मेवार अधिकृत तोक्ने प्रचलन नहुँदा धनदेशन ददन े
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धनकाय र धनदेशन कायायन्वयन गने धनकायधबच समन्वय कमजोर रहेको, संस्थागत 
सम्झना इल्न्स्टच्यसुनल मेमोरी कायम हनु नसकेको देल्खन्छ । 

 सधमधतले सरकारलाइय ददन ेधनदेशन र धनदेशन कायायन्वयन सम्वन्िमा ष्ट्रवज्ञहरूको राय 
ससलाहको लाधग ष्ट्रवज्ञ सल्म्मधलत संरचना धथङ्क ट्याङ्क बनाउन नसष्ट्रकएको कारर् 
अध्ययन अनसुन्िानमा आिाररत भएर धनदेशन ददन र धनदेशन कायायन्वयनमा समस्या 
हनुे गरेको देल्खन्छ । 

  धनदेशन कायायन्वयनमा अनगुमन तथा मूसयाङ्कनको लाधग पयायप्त स्रोत सािन, 
जनशल्क्त, सूचना तथा त्याङ्कको कमी रहेको छ । 

सधमधतका धनदेशन प्रभावकारी रूपमा कायायन्वयनको लाधग सधमधतले केही सझुाव र 
धसफाररसहरू प्रस्ततु गरेको छ । 

 सधमधतहरूको धनर्यय एकरूप कायम गनय अन्तरसम्वल्न्ित ष्ट्रवर्यमा एक आपसमा 
उल्चत समन्वय गरी धनदेशन ददने परम्परा अवलम्बन गनुयपने साथै अन्तरसम्बल्न्ित 
ष्ट्रवर्यमा संयकु्त बैठक, संयकु्त अनगुमन गरी धनदेशन ददनपुने । 

 सधमधतले धनदेशनप्रधत अपनत्व धसजयना गनय धनदेशन कायायन्वयन गने धनकायसँगको 
समन्वयमा अवस्था र क्षमताको धसधमतताको ्याल गरी धनदेशन ददन ेप्रचलनलाई थप 
व्यवल्स्थत बनाइनपुने ।  

 धनदेशन कायायन्वयन भए नभएको ष्ट्रवर्यको प्रगधत ष्ट्रववरर्सष्ट्रहत धनयधमत रूपमा 
धनदेशन कायायन्वयन गने धनकायले सधमधतमा पठाउने र सो उक्त ष्ट्रवर्यमा आवश्यक 
छलफल संस्कार र अभ्यास ष्ट्रवकास गनुयपने । 

 सधमधतले ददएको धनदेशनको थप आधथयक दाष्ट्रयत्व धसजयना गने भएमा धनदेशन 
कायायन्वयन गने धनकायलाइय थप बजेटको व्यवस्था गनयका लाधग पधन सम्बल्न्ित 
धनकायसँग समन्वय गनुयपने । 

 मन्रालय, धनकाय तथा पररयोजना ल्जम्मेवार पदाधिकारीको धछटो धछटो एकदमै धछछो 
धछटो सरुवा हनुे अभ्यासलाइय धनरुत्साष्ट्रहत गरी धनल्श्चत मापदण्िका आिारमा सरुवा 
हनुे ब्यवस्थालाई किाइका साथ लाग ुगनुयपने ।  

 हामीले राष्ट्रिय गौरवका आयोजनाका सन्दभयमा छलफल गरररहँदा दईु मष्ट्रहनाअगाधि 
एउटा आयोजना प्रमखुलाई बोलाउछौँ । दईु मष्ट्रहनापधछ अको त्यसको फलोअप 
गनयपयो भने अको कमयचारी आयोजना प्रमखु पररवतयन भइसक्ने फेरर सरुुबाटै 
छलफल गनुयपने खालको ल्स्थधत पधन सधमधतले बेहोनुयपरेको छ । 
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 सधमधतले सरकारलाइय ददन ेधनदेशन र धनदेशन कायायन्वयन सम्वन्िमा ष्ट्रवज्ञहरूको राय 
ससलाहको लाधग संघीय संसद सल्चवालय संसदीय सधमधतहरूको काययक्षेरसँग 
सम्बल्न्ित ष्ट्रवर्यका ष्ट्रवज्ञहरूको रोष्टर तयार गने, अद्यावधिक गराउने र 

आवश्यकताअनसुार ष्ट्रवर्य ष्ट्रवज्ञको सेवा सधमधतले धलने व्यवस्था गनय ष्ट्रवज्ञ सल्म्मधलत 
संरचना धथङ्क ट्याङ्क बनाउनपुने देल्खन्छ । 

 सधमधतले ददएका धनदेशन कायायन्वयनको लाधग तालकु धनकायहरूले मातहतका 
धनकायलाइय कायययोजनासष्ट्रहत धनदेशन कायायन्वयनको लाधग पठाउने व्यवस्था  

गनुयपने । 

 सधमधतले ददएको धनदेशन कायायन्वयन अन्तरमन्रालय समन्वय आवश्यक भएर 
सधमधतले अन्तरमन्रालयमा समन्वयको लाधग सहजीकरर् गरी सधमधत छलफल गरी 
धनदेशन ददने व्यवस्था धमलाउन पने । कधतपय सवालमा सरकारसँग सम्बल्न्ित 
मन्रालय छलफल गदाय अनौपचाररक पधन छलफल गनुयपने हनु्छ । तर अष्ट्रहले हाम्रो 
अनौपचाररक छलफल गने त्यो अभ्यास एकदमै कमजोर त्यधत रुल्च पधन सम्बल्न्ित 
धनकायले नदेखाएको पाएका छौँ । 

 सधमधतले कारबाहीलाई प्रष्ट्रवधि मैरी बनाउन आम नागररकको पहुँचमा पयुायउनपुने 
देल्खन्छ । 

 मन्रालय र संसद हेने िेस्क राख्नपुने यो ष्ट्रवर्य पधन हामीले िेरै छलफल गरेका धथयौँ 
र हामीले पटक पटक मन्री तथा सल्चवलाई भेट्न नसक्ने अवस्थामा त्यो ष्ट्रवर्यमा 
त्यो मन्रालयधभर त्यो संसद हेने िेस्क हुँदाखेरर एउटा कमयचारीमाफय त हामीले 
सूचनाहरू धनयधमत  रूपमा सूचना धलने ददने सक्ने त्यो सामान्य एउटा व्यवस्था 
नहुँदाखेरर हामीले मन्रीज्यू अथवा सल्चवज्यूहरूलाई समयमा भेट्न नसक्दाखेरर चाष्ट्रहँ 
सूचनाहरूको ग्याप हनुे यो पररल्स्थधत पधन सधमधतले चाष्ट्रहँ भोग्नपुरेको छ । 

सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, सधमधत कायायन्वयन नभएका केही धनदेशनहरू जस्तै: संघीय 
धनजामती सेवा ष्ट्रविेयक पेस गनय, स्थानीय तथा प्रदेशमा आवश्यक कमयचारी कमी नहनुे गरी 
व्यवस्थापन गनय, दीघयकालीन रूपमा काठमाण्िौँ उपत्यका फोहोर व्यवस्थापन गनय, साझा 
अधिकार सूचीसम्बन्िी काननु धनमायर् गनय, राष्ट्रिय प्राथधमकता तथा आयोजनाको द्रतुतर धनमायर् 
तथा ष्ट्रवकाससम्बन्िी ष्ट्रविेयक पेस गनय, भौधतक पूवायिार ष्ट्रवकास गनुयभन्दा पष्ट्रहले भौगधभयक 
अध्ययन अनसुन्िान गरी सम्बल्न्ित धनकायको अनमुधत धलने व्यवस्था कायायन्वयन गनय,  
काठमािौँ तराई- मिेस दतुयमागय आयोजनाको खोकना क्षेरको जग्गा अधिग्रहर् ष्ट्रववाद समािान 
गनय, सष्ट्रिय रूपमा धनरन्तर बजार अनगुमन गनय, सवयसािारर्ले थाहा पाउने गरी पशपुधतनाथको 
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भेटी तथा अन्य सम्पल्ि सावयजधनक गनय जग्गाको भािा समयानकूुल पनु: मूसयाङ्कन गनय सधमधतले 
धनदेशन कायायन्वयन गनय तदारुकतासाथ नेपाल सरकारलाई माग गदय छ । 

सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, हामीले तीनओटा वाष्ट्रर्यक प्रधतवेदनको चाष्ट्रहँ हामीले जारी 
गरेको धनदेशनको कायायन्वयनको अवस्था के छ भने्नर एकदमै महत्त्वपूर्य ढङ्गले ष्ट्रवधभन्न 
धनकायसँग छलफल गरेर प्राप्त हामीले यो प्रधतवेदन सभामा छलफल गरेका छौँ । 

सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, अध्यक्ष महोदयको अनमुधतले "राष्ट्रिय सरोकार तथा समन्वय 
सधमधतको आधथयक वर्य २०७५/०७६, ०७६/०७७, ०७७/०७८ को वाष्ट्रर्यक प्रधतवेदन 
कायायन्वयनको अनगुमन एवम ्मूसयाङ्कन प्रधतवेदन २०७९ माधथ छलफल गररयोस"् भने्न प्रस्ताव 
सभासमक्ष पेस गदयछु । िन्यवाद । 

 

(१३:17 बजे) सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय सदस्यहरू, अब म उक्त प्रस्तावलाई 
धनर्ययाथय प्रस्ततु गदयछु । 

माननीय सदस्यहरू, यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यहरूले "हनु्छ" भनु्नहोला र 
यसको ष्ट्रवपक्षमा हनुे माननीय सदस्यहरूले "हनु्न" भनु्नहोला । 

 यो प्रस्तावको पक्षमा हनुे माननीय सदस्यहरूले "हनु्छ" भनु्नहोस ्। 

 -"हनु्छ" 

 यो प्रस्तावको ष्ट्रवपक्षमा हनु ेमाननीय सदस्यहरूले "हनु्न" भनु्नहोस ्। 

 "हनु्न" भने्न आवाज सधुनएन तसथय, "राष्ट्रिय सरोकार तथा समन्वय सधमधतको आधथयक वर्य 
2075/०76,  076/०77 र 2077/०78 को वाष्ट्रर्यक प्रधतवेदन कायायन्वयनको अनगुमन 
एवम ् मूसयाङ्कन प्रधतवेदन, 2079 माधथ छलफल गररयोस"् भन्न े प्रस्ताव सवयसम्मधतले स्वीकृत 
भएको घोर्र्ा गदयछु । 

माननीय सदस्यहरू, अब उक्त "राष्ट्रिय सरोकार तथा समन्वय सधमधतको आधथयक वर्य 
2075/०76,  076/०77 र 2077/०78 को वाष्ट्रर्यक प्रधतवेदन कायायन्वयनको अनगुमन 
एवम ् मूसयाङ्कन प्रधतवेदन, 2079 माधथ छलफल प्रारम्भ हनु्छ । छलफलमा बोसन चाहनहुनु े
माननीय सदस्यहरूले आआफ्नो नाम अध्यक्षको ड्याससँगै बसेका सल्चवालयका कमयचारीहरूलाई 
उपलब्ि गराइददनहुनु अनरुोि गदयछु । छलफलमा भाग धलने प्रत्येक माननीय सदस्यलाई ५ 
धमनेटको समय धनिायरर् गरेको छु । 

माननीय रामचन्द्र राई । 
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(१३:१८ बजे) माननीय श्री रामचन्द्र राई (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी, एमाले):- सम्माननीय 
अध्यक्षज्यू, राष्ट्रिय सभामा राष्ट्रिय सरोकार तथा समन्वय सधमधतले सरुुको वर्यदेल्ख, जष्ट्रहलेको 
वर्यदेल्ख यो सधमधत बन्यो । सरुुको वर्यदेल्ख उसले आफ्नो काययक्षेरधभर परेको राष्ट्रिय गौरवका 
आयोजनालगायतका अरू क्षेरमा ष्ट्रपछधिएको क्षेर भेगलगायतका कामहरूमा यो तीन तहको 
सरकारधबचको समन्वय, सहकायय र समन्वयको सन्दभयमा पधन यसले गम्भीर रूपमा छलफल 
गयो । आवश्यक पदायखेरर स्थानीय तहमा पधन गएर सम्बल्न्ित धनकायमा समेत गएर पधन यसले 
छलफल गरीकन समस्याहरूलाई ल्स्वकृत गयो । त्यो समस्याहरूलाई समािान गने र राष्ट्रिय 
आवश्यकतालाई पूरा गने गरी सरकारलाई यो गर भनेर जे कुरा समस्याहरू आए त्यसको 
समािानका लाधग सरकारलाई सझुाव ददयौँ । तर आजका धमधतसम्म पधन केही केही सन्दभयमा 
जस्तो: कोधभिको सन्दभयमा केही काम गरेको देल्खयो । चािपवयको बेलामा यातायातका 
सािनहरूलाई सगुम गने सन्दभयमा पधन केही काम गरेको देल्खयो भने बाँकी कुनै कुरामा 
अष्ट्रहलेसम्म पधन कुनै त्यस्तो नधतजा आउने गरी उसले काम गरेको देल्खँदैन । मैले यो सन्दभयमा 
भन्न चाहेको कुरा के हो भने राष्ट्रिय गौरवका आयोजनाहरू बने यसको सरुु वर्य र अल्न्तम वर्य 
पधन उसलेख गररयो तर त्यसलाई भेट्ने गरी पूरा गने गरी कष्ट्रहले पधन काम गररएन अथायत म 
एउटा उदाहरर् भधनहालौँ । चरेु संरक्षर् 44 रािपधत चरेु संरक्षर्लाई 2074 मा 2074 मा 
गरुु योजना बन्यो र यसलाई धबस वर्य गरुु योजनामा दईु खबय झन्िै पचास अबयको लागतमा 
यसले आफ्नो कायय योजना काम सम्पन्न गछय भनेर भधनयो । तर आज पाँच वर्य धबत्यो । पाँच 
वर्यमा यसलाई छुट्याएको बजेट र उसले गरेको खचय चाष्ट्रहँ बाह्र अबय मारै हो । धबस वर्यमा 
उसले दईु खबय पचास अबय खचय गने गरी योजना बनायो । तर अष्ट्रहलेसम्म उसले प्राप्त गरेको 
रकम बाह्र अबय मार हो । र त्यसको मारै कायायन्वयन भएको छ ।  

त्यसै गरी बढुीगण्िकी र यो दोस्रो अन्तरायष्ट्रिय ष्ट्रवमानस्थल हाम्रो गेम चेन्जर प्रोग्रामर हो 
भनेर सरकारले, राज्यले अनभतू गयो । र त्यसलाई चाँिो सम्पन्न गनय पछय भनेर उसले यसलाई 
राष्ट्रिय गौरवको आयोजनामा राखेर काम पधन अगाधि बढायो । तर आजका धमधतसम्म पधन त्यो 
दइुटा आयोजनाको मोिाधलटी कसो गरी गने भने्न मोिाधलटीको टुङ्गोसम्म नगरेको कारर्ले 
गदायखेरर आज झन्िै सात आठ वर्य भयो अष्ट्रहलेसम्म त्यसले कुनै धनकास पाउन सकेको छैन ।  

त्यसै गरी फास ट यायकमा अधग पधन माननीय सभापधत, यो सधमधतको सभापधतले पधन 
राल्खसक्नभुाको' छ । फास्ट ट यायकले हाम्रो नेपालको आवगमन मारै हैन मालवस्त ुढुवानी गनय 
कुरासमेतमा पधन यो तराई र पाहि, तराई र काठमािौँलाई जोिने भनेर फास्ट ट यायकको 
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पररकसपना गररयो । यो गेम चेन्जर आयोजना हो । यसको आजका धमधतसम्म पधन हामीले 
सरुुको ददनदेल्ख भनेको खोकनाको जग्गाको ष्ट्रववाद छ । खोकना र बङु्गमतीको जग्गाको ष्ट्रववाद 
छ । झन्िै तीन सय रोपनी जग्गा जधत जग्गा बाँकी त्यसको चाष्ट्रहँ मअुब्जा ददन बाँकी छ । 
त्यसको ष्ट्रववाद ससुट्याऊ भनेर हामीले 076 कै चाष्ट्रहँ 076 मा पधन धसफाररस गयौँ । आजका 
धमधतसम्म पधन त्यसको काम अगाधि बढेको छैन र त्यसले वास्ता गरररहेको छैन ।  

त्यसै गरी अष्ट्रहले यसले एघारओटा चेनेजमा आफ्नो कामलाई ष्ट्रवभक्त गरीकन काम 
गरेको छ भने दइुओटा ठाउँको रेखाङ्कन पररवतयन गरेको छ । र त्यो पररवतयन गनयको लाधग 
भनेर सरकारलाई उसले प्रस्ताव पेस गरेको छ । अष्ट्रहलेसम्म पधन त्यसलाई सरकारले कुनै 
धनकास ददने गरी काम गरेको छैन । यसलाई कष्ट्रहलेसम्म गछय? र त्यसलाई पधन हामीले गरेका 
छौँ ।  

त्यसै गरी मैले, हामीले, हाम्रो सधमधतले तीन तहको सरकारधबचको सहकायय, समन्वय र 
सहअल्स्तत्त्वको यो सङ्घीय लोकताल्न्रक गर्तन्रको मूल मन्र हो र हाम्रो संष्ट्रविानको मूल मन्र 
हो । यसलाई कायायन्वयन गनय यसमा भएका यी कुराहरू समन्वय र सहकायय नहुँदाखेरर तीनै 
तहको सरकारहरू दठक ढङ्गले चसन सकेको छैन । भनेर यस यी, यी कमी कमजोरीहरू छन ्है 
भनेर भन्यौँ त्यसको पधन काम हनु सकेन ।  

अन्त्यमा मैले के भन्छु भन्दाखेरर अन्तरमन्रालयको समन्वय भएन, अन्तरमन्रालय 
समन्वय गर र यी कामहरूलाई सहजताको साथ धछटो अगाधि लैजाऊ भनेर भनेको 
अन्तरमन्रालय समन्वयको काम पधन यसले गरररहेको छैन । कष्ट्रहले गछय? यी सबै कुराहरू, 
जवाफ पाऊँ । िन्यवाद ।  

 

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय सोनाम गेसजेन शेपाय ।  

 

(१३:२३ बजे) माननीय श्री सोनाम गेसजेन शपेाय (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी, एमाले):- 
अध्यक्ष महोदय, यो राष्ट्रिय सरोकार तथा समन्वय सधमधतले जनु ष्ट्रकधसमले प्रधतवेदन सया'को छ, 
यसको लाधग म सधमधतका सभापधतज्यूलगायत सम्पूर्य सदस्यहरूमा िन्यवाद ज्ञापन गदयछु । र 
हामी एउटा संसदमा चैँ, संसदप्रधत चैँ सरकार उिरदायी हनुपुने र ष्ट्रवशेर् गरी यो सधमधतहरू 
संसद, एउटा धमनी संसद पधन भने्न गररन्छ । त्यसमा छलफल गरेर सयाएका प्रधतवेदनहरू 
हनु्छन ् । ती प्रधतवेदनमा सरकार जनु ष्ट्रकधसमले गम्भीर हनुपुने हो त्यस्तो खालको गम्भीर  

देखेन । हामीले बोलाउँछौँ संसदमा, त्यो धमनी संसदमा बोलाउँछौँ, मन्रीहरू बोलाउँछौँ, 



10 

 

सल्चवहरू बोलाउँछौँ । उहाँहरू पधन गहन रूपमा प्रस्ततु हनु नचाहने र जरो टाने एउटा चैँ 
प्रष्ट्रिया, यसलाई प्रष्ट्रियाको रूपमा चैँ अगाधि बढाउने र त्यसलाई अधलकधत धसरएस्ली नधलन े
देल्खयो । त्यसमा पधन अधलकधत यो संसदको ध्यान जान पने देल्खन्छ । म सभामखुमाफय त 
नेपाल सरकारको ध्यान आकर्यर् गनय चाहन्छु ।  

र अको यो हाम्रो जनु ष्ट्रकधसमका योजनाहरू छन,् योजनाहरूमा एउटा कुरा के छ 
भन्दाखेरर यो व्यवस्थापनको प्रष्ट्रिया नै अधलक जष्ट्रटल र अधलकधत जरो टाने खालको छ । 
मआुब्जाहरू छ, मआुब्जाहरू ददने गररन्छ । यो अब जस्तै: कुनै ठाउँमा मआुब्जाहरू ददनपुयो 
भने यो खोकना पधन मआुब्जाको कुरा भो', के भो'? कधत ठाउँमा त पष्ट्रहला नै मआुब्जा 
ददइसकेको हनु्छ, ददइसकेपधछ पधन त्यसलाई, त्यो मआुब्जा ददइसकेका जग्गाहरूलाई सरकारको 
स्वाधमत्वमा सयाइने गररँदैन । र धबस, धतस वर्यपधछ मआुब्जा पाइसकेपधछ पधन उनीहरूले त्यो 
मआुब्जाको ष्ट्रवर्यमा फेरर आन्दोलन गने, के गने? र सरकारले मआुब्जा ददयसकेपधछ त्यो 
जग्गाको स्वाधमत्व सरकारमा चैँ तत्काल सयाउनपुने देल्खन्छ । त्यसो नगरेको खण्िमा चैँ अब 
पन्र, धबस वर्य अको समस्या समािान नहनुे र त्यो मआुब्जा ददइसकेको जग्गालाई मआुब्जा पधन 
ददइसक्यो तर पधछ त्यसलाई फेरर त्यो मआुब्जा दश, पन्र वर्यपधछ त्यही मआुब्जा बढेको देखेर 
फेरर त्यो मआुब्जा पा'कोहरूले पधन आन्दोलन गने त्यो पररपाटी देल्खरा' छ । त्यसले गदाय पधन 
अधलकधत समस्या, यो योजनाहरूको समस्या आइराको छ ।  

अब अकोतफय  यो धनजगढ एयरपोटयको ष्ट्रवर्यमा पधन हामीले वर्ैँ वर्य कुरा गररसक्यौँ । 
यसमा सरकारको स्पष्ट िारर्ा आउन सकेको छैन । धनजगढ एयरपोटय के भने्न? सवोच्च 
अदालतले एउटा धिधसजन गयाय छ । वातावरर्ीय प्रभावलाई मूसयाङ्कन गदै वातावरर्मा प्रधतकूल 
असर नपने गरी अको ठाउँमा चैँ धनमायर् गनुय भनेर सवोच्च अदालतको चैँ धिधसजन छ । तर 
अष्ट्रहलेसम्म सरकारले चैँ स्पष्ट रूपमा कहाँ बनाउने? के गने? भने्न ष्ट्रवर्यमा पधन सरकार स्पष्ट 
हनु सकेको छैन । त्यसतफय  पधन यो म सम्माननीय अध्यक्षज्यूमाफय त सरकारको ध्यान आकर्यर् 
गनय चाहन्छु । र धनजगढ एयरपोटय मारै नभईकन हामीले जनु ष्ट्रकधसमले यो भैरवा एयरपोटय 
बनायौँ, पोखरा एयरपोटय बनायौँ त्यो एयरपोटयलाई कसरी चैँ ददगो व्यवस्थापन गने भन्ने त्यता पधन 
सरकारले सोच्न जरुरी छ ।  

अब यहाँ त कस्तो भइददयो भने कुनै एउटा नेततृ्वको सरकारले बनायो र अष्ट्रहले आएर 
त्यो ष्ट्रवर्यमा पधन त्यो एयरपोटयलाई कसरी फेधलएर बनाउन सष्ट्रकन्छ, त्यो पष्ट्रहला सरकारले 
गरेका योजनाहरूलाई कसरी फेधलएर बनाउने सष्ट्रकन्छ भने अष्ट्रहले आएर चैँ त्यसको सस्टेनको 
पाटोक कुरा गने, त्यसलाई चैँ ददगो हनु सक्दैन भने्न कुरा गने । ददगो सरकारले बनाउनपुयो । 
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सरकारले भैरवा एयरपोटयलाई चैँ धन राम्रोसँग चलाउने हो भने त्यहाँ श्रम स्वीकृधतदेल्ख धलएर सबै 
कुरो व्यवस्थापन के गनय सष्ट्रकन्छ त्यसलाई प्रभाव पाने सरकारी धनकायहरू कस्ता कस्ता 
धनकायहरू छन?् त्यहाँ कसरी चैँ स्थापना गनय सष्ट्रकन्छ? त्यहाँ व्यपाररक संस्थाहरूलाई कसरी 
इस्ट्याल्ब्लस गनय सष्ट्रकन्छ? त्यो एयरपोटयको छेउमा िेभलप गरेर त्यो एयरपोटयहरूलाई चैँ 
संस्थागत गने र ददगो गराउनेधतर सरकारको ध्यान जानपुछय भने्न हाम्रो मान्यता रहेको छ ।  

त्यसै गरी पशपुधत क्षेरको चैँ जनु ष्ट्रकधसमको समस्या छ, पशपुधत क्षेर ष्ट्रवकास कोर्मा 
जनु ष्ट्रकधसमको समस्याहरू छ, त्यहाँ मारवािी सेवा सधमधतले एउटा िमयशाला स्थापन गरेको  

छ । त्यो िमयशालाबाट चैँ कसरी त्यो एधग्रमेन्ट भ'को छ? के भ'को छ? त्योतफय  पधन 
सरकारको ध्यान आकर्यर् गनय चाहन्छु । र जनु ष्ट्रकधसमले गढुी संस्थान र पशपुधत क्षेर ष्ट्रवकास 
कोर्धबच ष्ट्रववाद छ र सम्पूर्य जग्गाहरू गढुी संस्थानको स्वाधमत्वमा रहेको पशपुधत क्षेरको र 
गढुी संस्थान र पशपुधत क्षेरधभर पधन त्यहाँ चैँ समस्या भ'को हनुाले त्यो समस्यालाई चैँ 
धनराकरर् गनयलाई सरकारले पहलकदमी गनुयपयो भने्न मेरो िारर्ा छ । िन्यवाद । 

 

सम्माननीय अध्यक्ष:-  माननीय गोपी बहादरु साकी आछामी । 

 

(१३:२७ बजे) माननीय श्री गोपी बहादरु साकी आछामी (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी, 
माओवादी केन्द्र):- सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, राष्ट्रिय सरोकार तथा समन्वय सधमधतको तफय बाट 
जनु प्रधतवेदन पेस भएको छ । म सधमधतका माननीय सभापधतज्यू र सबै साथीहरूलाई हाददयक 
िन्यवाद र आभार व्यक्त गनय चाहन्छु । 

हामीले सधमधतको तफय बाट थपु्रै योजनासँग सम्बल्न्ित ष्ट्रवशेर् गरेर राष्ट्रिय गौरवका 
आयोजना र तहगत ष्ट्रहसाबले चाष्ट्रहँ आएका अरू समस्यासँग पधन सम्बल्न्ित ष्ट्रवर्यहरूमा चाष्ट्रहँ 
अध्ययन, अनसुन्िान र चाष्ट्रहँ छलफल गरीकन प्रधतवेदन पेस गरेका छौँ । र पटक पटक 
सरकारका सम्बल्न्ित धनकायहरू, माननीय मन्रीज्यूहरू, आयोजनाका प्रमखुज्यूहरू र सबै तहका 
स्थानीय तहसम्मका धनकायका प्रमखुज्यूहरूलाई जसरी हामीले धनदेशन ददएका छौँ र कधतपय 
धनदेशनहरू कायायन्वयन भएका छन ् । ती कायायन्वयन भएका धनदेशनहरू जसरी अगाधि 
बष्ट्रढराखेका छन ् । त्यसप्रधत म फेरर नपेाल सरकारलाई पधन हाददयक िन्यवाद ज्ञापन गनय  

चाहन्छु । 

त्यसै गरी केही समस्याहरू छन ्त्यहाँ जस्तै: धनजगढको ष्ट्रवर्यमा, ष्ट्रवमानस्थलको ष्ट्रवर्यमा 
अधग माननीयज्यूले पधन र सधमधतको सभापधतज्यूले पधन त्यहाँ ष्ट्रवर्य राख्न े िममा व्यक्त 
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गररसक्नभु'को छ । त्यसको मोिाधलटी र ष्ट्रवशेर् गरी चाष्ट्रहँ रुख कटानसँग सम्बल्न्ित समस्या 
छ । त्यसमा सरकारले ष्ट्रवशेर् ध्यान ददन ुजरुरी छ भने्न ष्ट्रवर्य म राख्न चाहन्छु । 

दोस्रो कुरा फास्ट ट यायक । फास्ट ट यायकको चाष्ट्रहँ त्यही मअुब्जासँग चाष्ट्रहँ सम्बल्न्ित 
ष्ट्रवर्य हो । त्यसलाई अष्ट्रहलेसम्म हल गनय सष्ट्रकराखेको छैन र त्यो अधल ष्ट्रववाददत पधन 
बधनराखेको छ । त्यसले त्यो कामलाई अवरोि गरेको कारर्ले गदायखेरर त्यसलाई पधन धछटै 
कायायन्वयनमा सयाउन जरुरी छ भने्न र अको बढुीगण्िकीको चाष्ट्रहँ अष्ट्रहलेसम्म मोिाधलटी कै 
ष्ट्रवर्य अधग माननीयज्यूहरूले भन्या जस्तै मोिाधलटी ष्ट्रवर्य नटुष्ट्रङ्गएर समस्या पररराखेको छ । 
त्यसमा पधन सरकारको ष्ट्रवशेर् ध्यान जाओस ्।  

अब सङ्घीयता कायायन्वयनसँग सम्बल्न्ित हामीले ददएका धनदेशनहरू नमनुा काननु 
बनाइनपुछय र त्यसलाई कायायन्वयनमा लान पछय भनेर भनेका धथयौँ । त्यो ल्चज लागभुा'को  

छ । अब त्यसमा बाँकी भनेको चाष्ट्रहँ कधत संष्ट्रविानसँग सम्बल्न्ित बाल्झएका ऐन, काननुहरू 
नबन्दाखेरर सङ्घीयता कायायन्वयनलाई प्रभावकारीता बनाउन सष्ट्रकएको छैन । व्यवल्स्थत गनय 
सष्ट्रकएको छैन । त्यसमा नेपाल सरकारले ष्ट्रवशेर् ध्यान ददएर चाष्ट्रहँ अगाधि बढ्न जरुरी छ तर 
यो ष्ट्रवशेर् गरेर चाष्ट्रहँ सङ्घीयता कायायन्वयन र त्यसलाई प्रभावकारी बनाउने ष्ट्रवर्य भनेको चाष्ट्रहँ 
ष्ट्रविीय सङ्घीयता कै ष्ट्रवर्य हो । यो ष्ट्रविीय सङ्घीतामा चाष्ट्रहँ स्थानीय तहको, प्रदेशको र सङ्घको 
चाष्ट्रहँ समान खालको चाष्ट्रहँ दाष्ट्रयत्व हनुे, उिरदाष्ट्रयत्व हनुे । तर अब चाष्ट्रहँ प्राकृधतक स्रोत 
सािनसँग सम्बल्न्ित, राजस्वसँग सम्बल्न्ित, स्रोत पररचालनसँग सम्बल्न्ित रोयलटी र चाष्ट्रहँ अरू 
ष्ट्रवर्यसँग चाष्ट्रहँ सम्बल्न्ित यो अधिकारसँग सम्बल्न्ित ष्ट्रवर्य चाष्ट्रहँ नटुष्ट्रङ्गँदा र काननुी व्यवस्था 
नहुँदाखेरर सङ्घीयता कायायन्वयनलाई हामीले मजबदु बनाउन सष्ट्रकराखेका छैनौँ ।  

बजार अनगुमन कै ष्ट्रवर्य चाष्ट्रहँ यो चािवाियमा चाष्ट्रहँ हामीले सरकारको अधलकधत चाष्ट्रहँ 
ध्यान केल्न्द्रत गयौँ । त्यो हल भएको धथयो तर अष्ट्रहले पधन यो कालोबजारी चाष्ट्रहँ कायमै छ 
बजारमा । उपभोक्ता ठधगने उत्पादक र उपभोक्ता ठधगने काम चाष्ट्रहँ भइराखेको छ । त्यसलाई 
अनगुमनलाई अझै व्यवल्स्थत गरेर त्यसलाई धनरन्तर अगाधि बढाउनपुछय भने्न लाग्दछ । 

अको समस्या के छ भने हामीले चाष्ट्रहँ समयमै सधमधतको तफय बाट चाष्ट्रहँ सम्बल्न्ित 
आयोजना प्रमखु मन्रालय र सम्बल्न्ित धनकायलाई त्यहाँको चाष्ट्रहँ ररपोटय, प्रधतवेदन माग गरेर 
पठाइराखेका हनु्छौँ । तर समयमा त्यसको ररपोटय, प्रधतवेदन नआउने चनुौती बने, त्यो समस्या 
भनी हामीसँग छ । र त्यसलाई व्यवल्स्थत ढङ्गले चाष्ट्रहँ आउने खालको चाष्ट्रहँ वातावरर् नेपाल 
सरकारले बनाउनपुदयछ । 
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अको चाष्ट्रहँ यो आयोजना प्रमखुहरूको चाष्ट्रहँ धछटो धछटो अदली बदली हुँदाखेरर चाष्ट्रहँ 
त्यहाँ काम चाष्ट्रहँ प्रभावकारी हनु सष्ट्रकराखेको छैन । त्यो आयोजना प्रमखुहरूलाई ल्जम्मेवार 
बनाउनको धनल्म्त परुस्कार र दण्िको व्यवस्था गने एक । दोस्रो कुरा चाष्ट्रहँ आयोजना 
प्रमखुहरूलाई चाष्ट्रहँ आफ्नो समयसम्म चाष्ट्रहँ काम गने वातावरर् बनाइददयो भने सल्जलो हनु्छ । 
अनगुमनको लाधग सरकारले चाष्ट्रहँ अधल प्रभावकारी खालको अनगुमन कधमटी बनाएर चाष्ट्रहँ 
त्यसलाई कायायन्वयनलाई व्यवल्स्थत गरेर चाष्ट्रहँ जान जरुरी छ । र यो ष्ट्रवर्यमा चाष्ट्रहँ नेपाल 
सरकारको चाष्ट्रहँ ध्यान जाओस ्भने्न ष्ट्रवर्य रा्दै मेरो भनाइ अन्त्य गछुय । हवस ्त, नमस्ते । 

 

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय जयन्ती देवी राई ।  

 

(१३:३२ बजे) माननीय श्री जयन्ती देवी राई (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी, एकीकृत 
समाजवादी):- सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, यो राष्ट्रिय सरोकार सधमधतिारा प्रस्ततु प्रधतवेदनमा जनु 
छलफल भइरहँदा हामीले यो जनु तीन तीन पटक चैँ यो प्रधतवेदन पेस भइसकेको छ । र 
माननीयज्यूहरूले भनु्नभएजस्तै िेरै समस्याहरूको बारेमा चैँ छलफल भ'को छ र सम्बल्न्ित 
धनकायहरूलाई, सरकारका प्रधतधनधिहरूलाई हामीले बोलाएर पटक पटक धनदेशन पधन ददएका 
छौँ । र केही कामहरू भएका पधन छन ्। अब प्रधतवेदनहरू, जनु हामीले मागेका िकुमेन्टहरू 
अब समयमा केही आएका छन ्तर िेरै आएका छैनन ्। र यो धनदेशनहरू अष्ट्रहले पधन हामीले 
जनु अपेक्षा गरेको, जनु ल्स्पररटमा हामीले जनु काम गनय खोजेको त्यो हनु सकेको छैन । 
त्यसकारर्ले म जनु यो राष्ट्रिय गौरवको योजनाहरू जहाँ जनु बेला यसको आवश्यकतालाई 
महससु गररयो, घोर्र्ा गररयो तर पधन हामीलाई कस्तो लाग्यो भने यसको चनुौती र यसको 
सम्भाव्यतालाई त्यधत बेला राम्ररी ्याल नगरी हामीले घोर्र्ा गको हो ष्ट्रक? हाम्रो वरै्ष्ट्रपच्छे चैँ 
यधत िेरै पैसा गइरहेको छ । तर त्यसको प्रधतफल चैँ हामीले प्राधप्त गनय सष्ट्रकरहेका छैनौँ । 
ष्ट्रवधभन्न ष्ट्रकधसमको समस्याहरू पैदा भइरहेको छ, त्यो सम्पन्न गनुयभन्दा पधन ।  

अब यो सङ्घीयता कायायन्वयन गने सम्बन्िमा हामीले पटक पटक अब अनगुमन पधन गयाय 
छौँ । त्यहाँ अब तीनै तहको सरकार कसरी सञ्चालन गने र उनीहरूको धबचमा कसरी समन्वय 
गने भने्न सन्दभय, त्यो धनकै चनुौतीको ष्ट्रवर्य बनकेो छ । र एकले अकायलाई चैँ अब आफ्नो 
अधिकारको धनल्म्त लिाइँ गनुयपने ल्स्थधत र अष्ट्रहले पधन केन्द्रीकृत नै राज्यसिा छ भनेर 
तलकाहरूले महससु गनुयपने ल्स्थधत बनेको छ । त्यसो भ'को हनुाले यो चैँ अब यो सङ्घीयता नै 
पो गलत हो ष्ट्रक भने्न ष्ट्रकधसमको धतर पधन एउटा मान्छेहरूको बझुाइ भइरहेको छ । त्यो 
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कारर्ले पधन एउटा ऐन, काननु बनाउने सन्दभयमा चैँ सरकारको ध्यान जानपुदयछ भन्न म  

चाहन्छु ।  

र अको कुरा भन्या चैँ जस्तै अब यो अरू राष्ट्रिय यो गौरवको योजनाको सन्दभयमा त 
माननीयज्यूहरूले राखेको कुरामा म एकदमै सहमत छु । जस्तै: एमसीसी, जनु एमसीसीको 
सन्दभयमा हामीले संसदबाट पाररत गदायखेरर नै यो बाह्र बुदेँ चैँ एउटा व्या्यात्मक ष्ट्रटप्पर्ीको 
आिारमा पाररत गररएको हो । तर पधन यसको के हुँदै छ? यसको जानकारी चैँ आज संसदले 
फेरर पधन पाउने अधिकार, हक छ ष्ट्रक छैन? र सरकारले त्यो जानकारी ददनपुछय ष्ट्रक पदैन? र 
अष्ट्रहले त्यो योजना सञ्चालन भइसकेको छ । र सञ्चालन पधन कसरी भ'को छ भन्दाखेरर अष्ट्रहले 
पाँच पोइन्ट मलाई लाग्छ सन्तानब्बे प्रधतशत त्यो योजना अष्ट्रहलेको त्यसको चैँ सम्पन्न भएको  

छ । र एकदम िेरै चनुौती ष्ट्रक पाँच वर्यधभरमा चैँ यदद यो सम्पन्न गनय सष्ट्रकएन भन ेत्यो योजना 
चैँ फेरर सरकारधतरै फकय ने र सरकारले नै फेरर त्यो योजनालाई चैँ अब त्यसले सम्पन्न गनुयपछय 
भने्न कुरा भएको कारर्ले यसको बारेमा चैँ एकदमै िेरै सरकार गम्भीर बन्न पने अवस्था छ भन्न 
म चाहन्छु ।  

र जस्तै त्यधतबेला हामीले यो फोहोर मैला व्यवस्थापनकै सन्दभयमा पधन िेरै धनदेशनहरू 
ददइसकेको धथयो सधमधतले । अष्ट्रहले पधन भनु्नहनु्छ भने अब धसंहदरबारजस्तो ठाउँमा पधन अष्ट्रहले 
त्यो व्यवस्थापन हनु सकेको छैन । यसका यावत ्थपु्रै समस्याहरू छ र यो नगरपाधलकादेल्ख 
धलएर चैँ प्रदेश कुन कुन धनकायहरू अब यसमा चैँ अब राखेर कुरा गनय पने हो? र त्यो 
उनीहरूधबचमा कसरी छलफल गरेर समािान गनुयपने हो? यस बारे पधन म अब हाम्रो यो राष्ट्रिय 
सभा जनु अध्यक्षमाफय त यो सरकारको गम्भीर ध्यानाकर्यर् गनय चाहन्छु । िन्यवाद । 

 

 सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय अधनता देवकोटा । 

 

 (१३:36 बजे) माननीय श्री अधनता देवकोटा (नपेाली कागँ्रसे):- सम्माननीय अध्यक्षज्यू, 
अध्यक्षज्यूमाफय त राष्ट्रिय सरोकार सधमधतलाई म हाददयक िन्यवाद ददन चाहन्छु । सधमधतका 
सभापधत र सधमधतका माननीयज्यूहरूलाई । राष्ट्रिय सरोकार सधमधतमा आफ्नो काययक्षेरमा रहेका 
राष्ट्रिय गौरवका आयोजना र त्यस कायय काययक्षेरका क्षेरका हरेक कायययोजनाअन्तगयत काम 
गरेका कामहरू सम्बल्न्ित मन्रालय र अन्तरमन्रालय लाइन एजेन्सीहरूसँग छलफल गरेर 
धनदेशन ददने काम भयो । धनदेशन ददने काम भएर त्यो प्रधतवेदन सदनसमक्ष प्रस्ततु भयो । 
सदनसमक्ष प्रस्ततु भइसकेपधछ पधन ती धनदेशनहरू सरकारले कायायन्वयन नगरेको अवस्थामा फेरर 
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अत्यन्त महत्त्वका साथ ष्ट्रवश्लरे्र् गरेर समस्या गरेर सम्बल्न्ित धनकायलाई बोलाएर धमनी 
पाधलययामेन्टमा सधमधतमा छलफल बनाएर यो धनदेशनहरू प्रभावकारी रूपले कायायन्वयन भयो भने 
हाम्रा आयोजनाहरू समयमै सम्पन्न हनु्छन ्भने्न ल्चन्ता र चासो व्यक्त गरेर जनु राष्ट्रिय सभाको 
धनयमावली प्रदि गरेको अधिकार हो । पष्ट्रहले प्रधतवेदन बझुाउने प्रधतवेदनमा सरकारलाई 
धनदेशन ददन े सरकारले त्यो काम गरे नगरेको फेरर समीक्षा गरेर । फेरर सरकारलाई पनु: 
यसबाट त्यस ष्ट्रवर्यमा छलफल गराएर ध्यान आकर्यर् गराएर अझ ल्जम्मेवार बनाउनको लाधग 
यो राष्ट्रिय सरोकार सधमधतले अत्यन्त महत्त्वपूर्य काम गरेको छ । यसको लाधग म हाददयक 
आभार प्रकट गनय चाहन्छु । 

 र सम्माननीय अध्यक्षज्यू, म धनवेदन गनय चाहन्छु । राष्ट्रिय गौरवका आयोजनाहरू 
हामीले भने्न, राष्ट्रिय गौरवका आयोजनाहरू नामाकरर् गने ती आयोजनाहरू ५ वर्यमा सष्ट्रकने भने्न 
५/१०/१५ वर्य हुँदासम्म पधन ती आयोजनाहरू लथाधलङ्ग हनुे यो अत्यन्त ष्ट्रवरल्क्त लाग्दो 
अत्यन्त द:ुख लाग्दो अवस्था छ । सरकारले के कधत आयोजनाहरू सम्पन्न गनय सष्ट्रकँदैन भने्न? 
जग्गाको कुरा जग्गाको मआुब्जाका कुरा अथवा वन क्षेरका कुरा नदीजन्य कुराहरू, अथवा 
बाटोको कुराहरू यी कुराहरू यदद गनय सष्ट्रकँदैन भने त्यसलाई राष्ट्रिय गौरवको आयोजनाहरू नाम 
नभनौँ । यदद गनय सष्ट्रकन्छ भने राष्ट्रिय गौरवका आयोजनालाई कुनै पधन उसले नछेक्ने गरेर 
नीधतगत रूपमा धनर्यय गरेर, वनले अधन कहाँ कहाँ हनु्छ उसको जोधिने कुराहरू नछेक्ने गरेर 
राष्ट्रिय गौरवका आयोजनाहरू धछटो छररतो रूपमा सम्पन्न गने कुराहरूमा सबैको ध्यान जान 
जरुरी छ भन्ने मलाई लाग्छ । त्यतातफय  सरकारको ध्यान नगएको मलाई लाग्छ राष्ट्रिय 
गौरवका आयोजना भने्न नै आफू आयो । सरकार आयो राष्ट्रिय गौरवको नामाकरर् गयो । अधन 
एउटा एउटा राष्ट्रिय गौरवका आयोजनाहरू ल्शलान्यास भयो भने्न मार भयो भनेर यसले खास 
उपलल्ब्ि ददन सक्दैन । त्यसैले म सरकारसँग धनवेदन गनय चाहन्छु र राष्ट्रिय गौरवका 
आयोजनाहरूलाई समयमै सम्पन्न गनयको लाधग कहाँ कहाँ समस्या छन ्। कहाँ कहाँ त्यसलाई 
समािान गनय सष्ट्रकन्छ । अन्तरमन्रालयअन्तगयतको समन्वयको आवश्यक छ । लाइन 
एजेन्सीहरूसँग समन्वयको आवश्यक छ । त्यो सरकारले गरोस ्।  

 अको कुरा: हामी तहगत संरचनाको कुरा यो राष्ट्रिय सरोकार सधमधतले ती क्षेर पधन  

हेछय । तहगत संरचनाका कुराहरूमा पधन अष्ट्रहले स्थानीय तह, प्रदेश र सङ्घ छ । सङ्घले 
प्रदेशको अधिकार धमच्यो भने्न, प्रदेशले स्थानीय तहको अधिकार धमच्यो भने्न एकले अकायलाई 
अत्यन्त सङ कीर्य रूपमा हेरररा'को अवस्थामा छ । त्यसैले साझा सूची, एकल सूची समयमै अब 
यो ष्ट्रविेयक अधिवेशन हो हामीले भनेका छौँ । हामीले कधतओटा ष्ट्रविेयक हामीले पास गयौँ । 
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यसैमा भर पछय । त्यसैले म धनवेदन गनय चाहन्छु । साझा सूची, एकल सूची, प्राकृधतक स्रोत 
सािनको बाँिफाँट आदद कुराहरू समयमै हामीले व्यवस्थापन गनय सक्यौँ भने धनश्चय पधन 
समस्याको समािान हनु्छ । त्यतातफय  सरकारको ध्यान गा'को छैन । जस्तै: बढुीगण्िकी राष्ट्रिय 
गौरवका आयोजना अझसम्म पधन मोिाररटीको कुराहरू छैन । यो फोर लाइन नाकाको 
टुकुचेको बस्ती साने अको धतरबाट लाने भनेर त्यहाँ त्यहाँको ऊले जसले ठेक्का धलयो उसले पधन 
भन्या छ । तर ती कुराहरू पधन अझ फेरर सम्पन्न हनु सक्या छैन ।  

त्यसकारर्ले म के धनवेदन गनय चाहन्छु भने भएका आयोजनाहरूलाई 

अन्तरमन्रालयअन्तगयतै समन्वय नहनु ु भने्न कुरा अत्यन्तै लाज मदो कुर भो' त्यसैले हामी यो 
समन्वय, सहकायय, सहअल्स्तत्वको कुरा गछौँ । संष्ट्रविानमा धलष्ट्रपबद्ध छन ् तर हामी हाम्रो 
मन्रालयधभरको अन्तरसम्बन्ि सिुानय सक्दैनौँ भने अधन हामीले अरू के गनय सक्छौँ । त्यसैले 
सरकारले यो राष्ट्रिय गौरवको आयोजना र स्थानीय तह, प्रदेश यो तहगत संरचनाहरूलाई भएका 
अधिकारहरूलाई र राष्ट्रिय सरोकार सधमधतले ददएका धनदेशनहरूलाई पूर्य रूपमा पालना गने 
गरोस,् सरकारले आफ्नो काम अगाधि बढाओस ् भनेर म सरकारको ध्यान आकर्यर् गराउन 
चाहन्छु । िन्यवाद ।  

 

सम्माननीय अध्यक्ष:-  माननीय ल्खमलाल देवकोटा । 

 

(१३:४१ बजे) माननीय श्री ल्खमलाल देवकोटा (स्वतन्र):- सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, 
सवयप्रथम सरोकार सधमधतको माननीय सभापधतज्यूलाई बिाई पधन छ । धसङ्गो सधमधतका 
सदस्यज्यूहरू र कमयचारी सल्चवसष्ट्रहत सबैलाई । एकदमै मेहनत गरेर ररपोटय बनाउनभुा' छ । 
मैले सरसती ररपोटय पूरै पधन पढेँ पधन र अधलकधत सधमधतको काययक्षेरको कुरा गरेर आउँछु । 
यो अधलकधत सरोकारको कुराहरू National affects का कुराहरू भए कधतपय । दैधनक 
सरोकारका ष्ट्रवर्यहरूमा छलफल गनुयपछय । त्यो आफ्नो ठाउँमा छँदै छ । कधतपय अब 
अन्तरतह सम्बन्िमा कुराहरू पधन छ । र अन्तरतह सम्बन्िमा सेररज अझ  कधतपय कमयचारी 
समायोजनलगायतका कुराहरू, प्रहरीलगायतका कुराहरूमा कधतपय छलफल भा' छ सधमधतले । 
कधतपय सधमधतले ददएका धनदेशनहरू कायायन्वयन नभा'का कुराहरूमा कधतपय म अधलकधत समय 
भो' भने यसको धनष्कर्य र सझुावको कुराहरूमा पधन मैले कधलकधत केही कुराहरू रा्छु ।  

र सबभन्दा पष्ट्रहला सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, र अष्ट्रहले हामी यही अन्तरतह सम्बन्िमा 
कुरा गदायखेरर तहगत अन्तरसम्बन्िका कुरा गदायखेरर चाष्ट्रहँ मलाई के लाग्छ भने अष्ट्रहले पधन 



17 

 

स्थानीय तह र प्रदेशले सरकारको अनभुधूत गनय चाष्ट्रहँ पा'का छैनन ्। हाम्रो संष्ट्रविानले धनल्श्चत 
रूपमा स्थानीयलाई पधन सरकार भन्छ । प्रदेशलाई पधन सकार भन्छ । तर सरकारको अनभुधूत 
अष्ट्रहले पधन केन्द्रीकृत सोँच र मानधसकता यो केन्द्रीय तहमा छ । नेपाल सरकारमा मैले त्यो 
पाएको छु । त्यो मैले देखेको छु । त्यसकारर् स्थानीय तह, प्रदेश भनेका माधथका एउटा 
प्रशासनीक इकाइ हनु । ष्ट्रवकेन्द्रीकरर् इकाइ हनु भने्न खालको सोच मानधसकता अष्ट्रहले पधन  

छ । स्थानीय तहमा अष्ट्रहले हामीले धसङ्गो कधतपय गा.ष्ट्रव.स. लाई विा बनायौँ । अष्ट्रहले कधतपय 
अधिकाङ्खश विाहरूमा विा सल्चव छैन । अब दईु सयदेल्ख धलएर अढाइसय पाधलकासम्ममा 
धनधमिको भरमा कमयचारी चलाएर, राखेको अवस्था छ । एउटा पाटो यो ।  

अको यो अझ स्थानीय तहको त अब सेवा व्यवस्थापन सम्बन्िमा एउटा सङ्घीय ढाँचा 
काननु मापदण्ि बनाउनपुछय  भनेर स्थानीय सरकार सञ्चालन ऐनमा लेखेको छ । त्यो पधन 
अष्ट्रहलेसम्म बनाइएको अवस्था छैन । प्रदेशको कुरा गयो भने त अष्ट्रहलेसम्म यस्तो मलाई 
लाग्छ । अझ ष्ट्रविम्बनै भनु्नपछय । एउटा धनलयजिै भनु्नपछय । अष्ट्रहलेसम्म पाँच वर्यसम्म एउटा 
साइकल हामीले पूरा गररसकौँ । प्रदेशमा अष्ट्रहलेसम्म हामीले प्रदेशको एकल अधिकार प्रहरीको 
शाल्न्त सरुक्षा र प्रहरीको अष्ट्रहलेसम्म हामीले समायोजन गनय सक्या छैनौँ । र मलाई के लाग्छ 
भने अधगसलो सरकारको जनु Common minimum program मैले हेरेँ Common minimum 

program मा एथासक्य चाँिै प्रहरी समायोजन गररने छ भनेर लेल्खएको धथयो भने । अष्ट्रहलेको 
Common minimum program मा त अष्ट्रहले के भन्या छ भने सरकारले पूर्यता पाएको छ 
मष्ट्रहनाधभर भन्या छ । अब मलाई के लाग्छ अब यसले गदायखेरर सरकारको धनयतमा अधलकधत 
खोट छ ष्ट्रक जस्तो मलाई लागेको छ । यो पाटो ।  

अको कधतपय त्यो ष्ट्रविीय हस्तान्तरर्का कुराहरू, राजस्व बाँिफाँटको कुराहरूको 
Natural Resource को बाँिफाँटको कुराहरूमा इभन सवारी सािनको बाँिफाँटमा पधन समस्या 
देल्खएको छ भनेर महालेखाको प्रधतवेदनमा अष्ट्रहले पधन आ'को छ । त्यो कुरा भयो । कधतपय 
एउटा धनजामतीसम्बन्िी काननु अष्ट्रहलेसम्म हामीले सयाउन सकेनौँ । यहाँ हाम्रो माननीय सञ्चार 
मन्रीज्यू पधन हनुहुनु्छ । उहाँ आफै पधन त्यो राज्य व्यवस्था सधमधतमा हनुहुनु््यो । त्यो राज्य 
व्यवस्था सधमधतमा यधत हामीले छलफल गयौँ ष्ट्रक त्यो र राज्य व्यवस्था सधमधतले छलफल 
गररसकेर फेरर सरकारले ष्ट्रफताय धलयो । त्यो अष्ट्रहलेसम्म सयाउन सष्ट्रकराखेको छैन । भनेपधछ 
जब कमयचारीसम्बन्िी काननु सयाउन सक्दैन, प्रहरी समायोजन गनय सक्दैन भनेपधछ सरकारको 
धनयतमा मैले खोट देखेको छु । एउटा पाटो यो भयो । यसमा त्यसकारर् अधलकधत तल 
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स्थानीय र प्रदेशलाई सरकारको अनभुधूत ददने वातावरर् बनाइन पयो । यो ररपोटयमा यी कुराहरू 
परेको छ । मैले यो सधमधतको सभापधतलाई िन्यवाद पधन ददन चाहन्छु ।    

अको कुराहरू: सधमधतको धसफाररसको कुराहरू गदायखेरर ३८ दशमलव ६ ल्जरो प्रधतशत 
धसफाररसहरू कायायन्वयन भ'को छ भने्न कुराहरू आ'को छ । मलाई के लाग्छ  भन ेअष्ट्रहले 
संसद सल्चवालयले गरेको अध्ययनमा १५ देल्ख २५ प्रधतशतसम्म मारै धसफाररसहरू कायायन्वयन 
गररएको भने्न कुराहरू आ'को छ । त्यो आफ्नो आफ्नो ठाउँमा होला । ष्ट्रकनभने हरेक 
सधमधतहरूको कधतपय सधमधतले त अब १० प्रधतशत, १५ प्रधतशत, २० प्रधतशतभन्दा बढी 
धसफाररस कायायन्वयन भा' को छैन भने्न कुराहरू आ'को छ ।  

एउटा कुरा सँगसँगै अष्ट्रहले मैले महालेखाको प्रधतवेदनको एउटा हेरेँ त्यहाँ प्रिानमन्री 
कायायलयले पधन कधतपय मन्रालयगत रूपमा कधतपय अनगुमन गदो र'छ । अनगुमन गने एउटा 
अनगुमन प्रर्ाली एउटा धसस्टमै र'छ । त्यो धसस्टममा हेदायखेरर उसले त्यही १२ सय १३ ओटा 
Activity को अनगुमन गदायखेरर ३७ दशमलव ३४ प्रधतशत मारै कायायन्वयन भा'को भनेर ३७ 
प्रधतशत कायायन्वयन भ'को भनेर प्रिानमन्री कायायलयको हवला ददएर Reference मानेर 
महालेखाले ररपोटय लेखेको छ भनेपधछ यो सधमधतले कररब कररब ३९ प्रधतशत कायायन्वयन भ'को 
भनेपधछ यो पाटो चैँ राम्रो छ । कधतपय राम्रो कुरालाई हामीले राम्रो पधन भनु्नपने हनु्छ । यो 
पक्ष चाष्ट्रहँ मलाई राम्रो पधन लाग्यो ।  

अब अधलकधत मैले धसफाररसहरूको कुराहरू आउँछ । धसफाररस चाष्ट्रहँ कस्तो भयो भने 
अधल जेनेरल खालको छ । ष्ट्रकन स्पेधसष्ट्रफक धसफाररसहरू  भ'को भए अधल राम्रो पधन हनु््यो । 
जेनेरल ष्ट्रकन भन े होधलल्स्टक खालको सबै सधमधत, सधमधतका फङ्खसनहरू िुल्प्लकेसन भए 
धनदेशनहरू कायायन्वयन भएन कधतपय खालमा ष्ट्रवर्य ष्ट्रवज्ञता भ'का कमयचारीहरू पधन भएनन ्। 
कधतपय मन्रालयमा संसद हेने एउटा िेस्क पधन राख्नपुयो भने्नलगायतका कधतपय धसफाररसहरू 
छन ्। यो आफ्नो ठाउँमा छ । तर मेरो एउटा प्रस्ताव छ । सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, 
हामी कहाँ संसदमा ररसचय धिधभजन  छ । ररसचय धिधभजनमा त्यहाँ सल्चवको दरबन्दी छ । 
सल्चवले हेनुयहनु्छ । त्यो ररसचय धिधभजन  कामष्ट्रवहीन अवस्थामा छ । .....(समय सष्ट्रकएको) । 

 

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय तलुसा कुमारी दाहाल ।  

 

(१३:४६ बजे) माननीय श्री तलुसा कुमारी दाहाल (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी, एमाले):- ..... 
(आवाज नसधुनएको) । अनगुमन मूसयाङ्कन प्रधतवेदन पेस गरेको छ राष्ट्रिय सरोकार तथा समन्वय 
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सधमधतले । र तीन वर्यका प्रधतवेदन पेस गरररहँदा कायायन्वयन नभइसकेपधछ यो मूसयाङ्कनको 
रूपमा जनु आएको छ र यो महत्त्वपूर्य छ । म सधमधतलाई िन्यवाद पधन भन्न चाहन्छु । 
राष्ट्रिय गौरवका आयोजनाहरू कायायन्वयनका लाधग अन्तरमन्रालयको समन्वयको अभाव  

देल्खन्छ । जसले गदाय काममा ष्ट्रढलाइ भइरहेको छ । र यो कष्ट्रहलेसम्म पूरा हनु्छ? र 
सरकारको यसमा के सोच छ? म जवाफको आशा गदयछु ।  

कोधभि बढ्दो अवस्थामा छ । र यो बढ्दो अवस्थाको कोधभिको लाधग चैँ सरकारले के 
योजना बनाइरहेको छ? र ष्ट्रवद्यमान काननुले चैँ और्धि खररद गनय, खोप सयाउन नयाँ प्रष्ट्रवधिको 
प्रयोग गनय पधन कदठनाइ भएको छ । स्वास््य तथा जनसङ्ख्या मन्रालयले कहाँ र के गदैछ? 
यसको पधन जवाफ पाउँ । र धबरामीहरू बढ्न थालेका छन ्। यसको लाधग चैँ के छ?  र 
अको कुरो यो काठमािौँलाई चैँ ष्ट्रवश्वको प्रदूष्ट्रर्त सहरको पष्ट्रहलो सहरको रूपमा चैँ सूचीकृत 
गररएको छ । यसको बारेमा पधन हामीले सोच्नपुने हनु्छ होला । र स्वास््य प्रष्ट्रवधि चैँ महङ्गो 
अवस्थामा बष्ट्रढरहेको छ ।  

र सधमधतले अष्ट्रहले जे कुरा अगाधि सारेर सयाएको छ, यो सधमधतले सयाएका कुराहरूमा 
कायायन्वयनको लाधग चैँ अध्ययन गनय आवश्यक छ र सधमधतले सयाएका कुराहरूमा सनुकोशी-
मररन िाइभसयन, बहउुदे्दश्य आयोजना, काठमािौँ-तराई/मिेस द्रतुमागय, रानीजमरा कुलररया 
धसँचाइ आयोजना र कर्ायलीको गमगढी नाम्चा सिको अवस्था चैँ कष्ट्रहलेसम्म पूरा हनु्छ? यो 
आयोजना चैँ लल्म्बने र तल्न्कने अवस्थामा छ र कर्ायली लोकमागय आयोजना अस्तव्यस्त 
अवस्थामा रहेको छ । यसमा सरकारको ध्यान गएको छ ष्ट्रक छैन? भनेर म प्रश्न गनय  

चाहन्छु ।  

र यो सरकारले पष्ट्रहलो अधिवेशनमै केही प्रधतबद्धताहरू गरेको धथयो । एक दजयनभन्दा 
बढी काननुहरू चैँ पररमाजयन गने भनेर चैँ भधनएको धथयो । त्यो काननुको पररमाजयनको अवस्था 
चैँ केही भएजस्तो लाग्दैन र हामीले यो अधिवेशनमा चैँ कधतवटा ष्ट्रविेयकहरू पाररत गयौँ त्यो चैँ 
हेनुयपने अवस्था हनु सक्छ । र सधमधतका धनदेशनहरू मूलत: कायायन्वयन नहनुे र जनु 
धनदेशनहरू चैँ मन्रालयमा समन्वय र सहकारीको लाधग हनु्छ र सल्चवहरूको चैँ हरेक 
मन्रीहरूष्ट्रपच्छे नै पररवतयन हनुे र मलाई जानकारी छैन । म भखयर आइपगुेँ । दईु मष्ट्रहना भयो, 
मेरो तीन मष्ट्रहना भयो, अधगसलो कुरा था' छैन जस्ता कुराहरू चैँ भ'को हनुाले अधलकधत 
उदासीनता पधन देल्खन्छ ।  

र सधमधतले धमनी अधिवेशनको रूपमा जनु सधमधतले छलफल गरररहेको हनु्छ त्यो 
कुरालाई चैँ कायायन्वयन नगनुय भनेको यो ठुलो कमजोरीको रूपमा रहेको छ । सधमधतले जनु 
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वाष्ट्रर्यक रूपमा जनु प्रधतवेदनहरू पेस गछय, यो प्रधतवेदनमाधथ अध्ययन र छलफल गनय आवश्यक 
छ तर गररने परम्परा देल्खँदैन । र यो अष्ट्रहले मूसयाङ्कन प्रधतवेदनको रूपमा आउन ुभनेको चैँ 
चनुौतीपूर्य अवस्था हो । तीनवटा प्रधतवेदन कायायन्वयन नभइसकेपधछ जनु प्रधतवेदन अष्ट्रहले हाम्रो 
साम ुआएको छ, यो सरकारको लाधग पधन चनुौती छ । र ती राष्ट्रिय गौरवका आयोजनाहरूलाई 
तन्काउँदै लधगरहेको छ । ठेकेदारहरू भाग्ने र आिा काम गरेर छोड्ने । उनीहरूलाई ष्ट्रकन 
कारबाही गरररहेको छैन? ष्ट्रकन उनीहरूको चैँ खोजधबन भइरहेको छैन? आिा अिरुा काम 
गनेहरूलाई फेरर पनु: उनीहरूलाई नै आयोजनाहरू समु्पने कामहरू चैँ भइरहेको छ । त्यसैले 
के लाग्छ भने सरकार आफै असमधलरहेको छ । यो असमधलन ुचैँ वास्तवमा देशको लाधग दठक 
होइन । र सरकारले चैँ सधमधतले जनु कुरा मूसयङ्कन गरेर अगाधि सयाएको छ, यो ष्ट्रवर्यमा 
गम्भीरतापूवयक धलनपुछय र छलफल गनुयपछय भन्न चाहन्छु । िन्यवाद । 

 

 सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय कमला पन्त । 

 

(१३:४९ बजे) माननीय श्री कमला पन्त (नपेाली कागँ्रसे):- माननीय अध्यक्ष महोदय, 
सधमधतका सभापधत, राष्ट्रिय सरोकार तथा समन्वय सधमधतका माननीय सभापधतज्यूले प्रधतवेदन 
०७५/०७६ ३ वर्यको प्रधतवेदनमा, वाष्ट्रर्यक प्रधतवेदनमा सरकारले त्यधत गम्भीरतासाथ 
प्रधतवेदनलाई नधलएपधछ यसलाई फेरर सरोकार राखेर यसलाई चाष्ट्रहँ समीक्षा गरेर जनु प्रधतवेदन 
सयाउनभुा' छ । त्यसका धनल्म्त हाददयक िन्यवाद ददन चाहन्छु । आभार व्यक्त गनय चाहन्छु । 
सधमधतका सम्पूर्य सभापधतलगायत सदस्यज्यूहरूलाई र अब म िेरै माननीय सदस्यहरूले 
बोधलसक्नभुा' छ । वहाँहरूको कुरामा िेरै जसो समथयन गदै छोटोमा के धनवेदन गनय चाहन्छु 
भने अध्यक्ष महोदय, अष्ट्रहले हामीसँग राष्ट्रिय गौरवका आयोजनाहरू छन ्। त्यसको राम्रो समीक्षा 
भ'को होला प्रधतवेदन त मैले अध्ययन गरेको छैन ।  

िेरै सरोकारवालाहरूलाई राखेर छलफल गरेर गम्भीरताका साथ हामीले प्रधतवेदन पेस 
गरेका छौँ । यो मूसयाङ्कन प्रधतवेदन भनु्नभा' छ सभापधतज्यूले यसको बारेमा िेरै कुराहरू होलान ्
तर अष्ट्रहले सानो काम पधन हामीले गनय नसकेर राष्ट्रिय गौरवका योजनाहरू आधथयक अवस्था राम्रो 
हुँदाहुँदै पधन काम नगरेका कुराहरू छन ्। जस्तै: राष्ट्रियको आयोजना बढुीगण्िकी आयोजना 
त्यसमा लगभग अल्घसलो वर्य असारमा नै ९२ अरब बजेट सङ्कलन भइसकेको धथयो । त्यसमा 
अष्ट्रहले लगभग १ खरब पगु्यो होला भने्न म अनमुान गछुय । त्यसपधछ त्यहाँ एउटा सधमधत  

धथयो । सधमधतले राम्र ै अध्ययन गररराखेको अवस्थामा हाम्रो कम्पनीमा वातावरर्ीय इकाइको 
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आधिकाररक इत्याददको कुरा देखाएर हामीले फेरर कम्पनीधतर लगेम ्यसलाई । र यो एउटा 
कम्पनीलाई पष्ट्रहला सधमधत हुँदैमा गेजवुा एउटा कम्पनीलाई चाइधनज कम्पनीलाई हामीले काम 
गनयको लाधग तोक्यौँ । त्यसमा के अब भयो । सरकारको कुरो त्यधत िेरै मैले बलु्झन ँतर मेरो 
मलाई चाष्ट्रहँ के लाग्छभन्दा यधत उजाि भ'का छन ्ती बस्तीहरू त्यस्ता राम्रा हराभरा बस्तीहरू 
उजाि छन ्अष्ट्रहले । अष्ट्रहले हामीले मआुब्जा ददइसकेम ्। लगभग मआुब्जा पाइसकेका व्यल्क्त 
अष्ट्रहले ६५ अबय जधत खचय भइसक्यो । त्यधत हुँदा पधन अष्ट्रहलेसम्म त्यो राष्ट्रिय गौरवको योजना 
कतापष्ट्रि छ? र प्रिानमन्रीज्यूको कुरा सनु्दा फेरर एकदम उत्साहा छ । यो उत्साहालाई एकै 
ठाउँमा सबैजना उधभएर सबैजना सबै राष्ट्रिय सरोकारका मदु्दाहरूलाई हाम्रो राष्ट्रिय सहमधतमा गएर 
काम गनय सक्यो भने यसले पूर्यता प्राप्त गनय सक्छ ष्ट्रक जस्तो लाग्छ । हामीलाई बेरोजगारको 
समस्या छ । हामी राष्ट्रिय गौरवका आयोजनाहरूलाई कुरा गदैनौँ । जस्तै: अष्ट्रहले यो गएको 
अब आउँदो असारमा चाष्ट्रहँ यो बढुीगण्िकी आयोजना चाष्ट्रहँ कल्म्प्लट हनुपु्यो । ७ वर्य ७ 
मष्ट्रहनाको हो यसको यसको समय अवधि चाष्ट्रहँ । अष्ट्रहले गइसक्यो असारमा सष्ट्रकन्छ र हाम्रो 
बजारमा अब आउँदो असारमा १२०० मेगावाट ष्ट्रवद्यतु ्आउनपु्यो । त्यो रोष्ट्रकयो हामी कहाँ 
पगु्यौँ? हाम्रो आधथयक ष्ट्रवपन्नताको हामी सिैँ कुरा गछौँ । यस्ता आयोजनाहरूलाई हामीले ध्यान 
परु् याउन सकेका छैनौँ । अब यी कुराहरूलाई र अको कुरा माननीयज्यूहरूको कुरामा म 
सहमधत जनाउँदै । 

 धनजामती ऐन पास नगरेको कारर्ले अब हामीसँग पष्ट्रहला लगभग ५ हजार जधत पाधलका 
धथए । अष्ट्रहले आएर हाम्रा ६,७४३ ओटा विा छन ्। त्यो विा कायायलयमा जाने हो भन े
एउटा सल्चवले ५ ओटा विासम्मलाई काम गरेको अवस्था छ । र विा विामा पाधलका 
पाधलकामा कमयचारीहरू छैनन ् । अब कमयचारी नभईकन कसले के काम गने के अवस्था  

होला । अधलकधत त्यसलाई त मध्यनजर राज्यले गरेको होला सरकारले गरेको होला गनय पने 
हो र अब तहगत अधिकारको पधन ष्ट्रवधनयोजन हनु सकेको छैन । तहगत अधिकार त्यो 
धनजामती ऐन पधन आएको छैन र तहगत अधिकारलाई हामीले सरुल्क्षत गनय सकेनम ् भन े
अलमस्त सबैजना असमधलएको अष्ट्रहलेको अवस्थामा छ । 

 त्यस्तै धनजगढ एयरपोटयको कुरा यो एयरपोटय िेरै जष्ट्रटल दे्छु म मैले चाष्ट्रहँ सनु्नमा 
आ'को त्यहाँ हेदाय पधन जष्ट्रटल छ । यसलाई यसको जष्ट्रटलतालाई कसरी समािान गनय सक्छ? 
यसलाई पधन हेनुयपयो र अन्तमा अध्यक्षज्यू, म गत वर्य काठमािौँको फोहोरको कारर्ले गदाय 
लगभग ४ हजार नेपाली नागररकले ज्यान गमुाउनपुयो िेङ्गोको कारर्ले अष्ट्रहले पधन अब फोहोर 
नउठ्ने अवस्था छ भने्न सनु्नमा आ'को छ । जनताको संवेदनशीलताप्रधत सबै पक्ष गम्भीर हनु 
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पयो भनेर हामी संसदमा सिैँ छलफलमा भाग धलएका छौँ प्रधतवेदनमा त्यस्ता कुराहरू आ'का 
छन ्। राज्य ष्ट्रकन गम्भीर हनु सकेको छैन? म यतापष्ट्रि ध्यान आकर्यर् गराउन चाहन्छु । 
िन्यवाद । 

 

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय देवेन्द्र दाहाल ।  

 

(१३:५५ बजे) माननीय श्री देवेन्द्र दाहाल (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी, एमाले):- सम्माननीय 
अध्यक्ष महोदय, आज राष्ट्रिय सरोकार तथा समन्वय सधमधतले एउटा प्रधतवेदन प्रस्ततु गरेको  

छ । र यो प्रधतवेदन एउटा मारै छैन, तीनटा प्रधतवेदनलाई कायायन्वयनको अवस्थाको सन्दभयमा 
आफ्नो फेहररस्त प्रस्ततु गरेको छ । र यसको लाधग पष्ट्रहलो कुरो त सधमधतलाई म िेरै िेरै 
िन्यवाद ददन चाहन्छु, सधमधतका सबै साथीहरूलाई सभापधतज्यूमाफय त । दोस्रो कुरो: सरकारले, 
सरकार चैँ सधमधतका कुराहरूलाई सनु्नको लाधग कधतको तयार छ ष्ट्रक छैन? भने्न सन्दभयको 
एउटा उदाहरर् पधन यहाँ प्रस्ततु भएको छ । र हामीले प्रजातन्र सयायौँ, लोकतन्र सयायौँ, 
लोकताल्न्रक गर्तन्र स्थापना गयौँ अथायत ्राजतन्र फालेर गर्तन्र स्थापना गयौँ । राजनीधतक 
आन्दोलनहरू लगभग हामीले पूरा गरेका छौँ ।  

अब सबै धमलेर देशको समषृ्ट्रद्धतफय  लाग्नपुने, त्यसको लाधग हामी चैँ यो आजको 
प्रधतवदेनबाट मलाई के लाग्छ भने हामी जनु शल्क्त पथृकीकरर्को धसद्धान्तअनसुार चसने ष्ट्रक 
नचसने? आफ्नो भधूमका धनवायह गने ष्ट्रक नगने? आफ्नो भधूमकामध्ये पधन आफूले धनवायह गनुयपने 
कतयव्य पालन गने ष्ट्रक नगने? अथवा त्यहाँ बस्न तयार हनुे ष्ट्रक नहनु?े भने्न कुराहरूसँग 
सम्बल्न्ित छ भने्न मलाई लाग्छ । त्यसकारर् सरकारले संसदका कुराहरू नसनेु्न, न्यायालयले 
आफ्नो काययक्षेर नाघ्ने, नाघेर धनर्ययहरू गने, र जनताका कुराहरू सनेु्न सन्दभयमा कोही पधन 
ल्जम्मेवार नहनुे । यसकारर्ले गदायखेरर मलाई के लाग्छ भने यो अष्ट्रहले राष्ट्रिय सरोकार तथा 
समन्वयन सधमधतले जनु प्रस्ततु गरेको प्रधतवेदन छ, आफ्नो फेररस्त छ, त्यस्तो खालको फेररस्त 
चैँ सबै सधमधतले प्रस्ततु गनुयपने भा'को छ । र यो संसदको सरोकारको ष्ट्रवर्य, संसदको 
एजेन्िामा राखेर छलफल गनुयपने भा'को छ । यो मारै सधमधतको कुरा होइन । म आफू पधन 
ष्ट्रविायन व्यवस्थापन सधमधतको सदस्य छु । त्यहाँ पधन एउटा सरकारले चैँ ददएका धनदेशनहरू 
कधतको पालन गयो ष्ट्रक गरेन भने्न सन्दभयमा एउटा उपसधमधत बनाइएको छ । त्यहाँ हेदायखेरर 
यहाँले त भनु्नभयो पचास प्रधतशत पधन, पचास प्रधतशत, त्यसमा पधन चैँ आंल्शक कायायन्वयन भ'को 
भनु्नभयो । र त्यहाँ हेदायखेरर पधन ष्ट्रविायन व्यवस्थापन सधमधतको काययक्षेरधभर रहेका 
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कामहरूलाई चैँ कधत रहेछन ्त भनेर हामी हेदै छौँ । हेदायखेरर त्यो सधमधत मेरै संयोजकत्वमा 
बन्या छ उपसधमधत । त्यहाँ हेदायखेरर चैँ तीस प्रधतशत पधन पूरा गरेको छैन ।  

र त्यसले गदायखेरर अब हामीले गनुयपने काम के बाँकी रह्यो त? हामीले संष्ट्रविानमै ले्यौँ 
समाजवाद उन्मखु लोकताल्न्रक गर्तन्र स्थापना गने गयाय छौँ भनेर । भनेपधछ अब हाम्रो 
समषृ्ट्रद्धतफय  जाने हो ष्ट्रक होइन? यदद सरकारले संसदले भनेका कुराहरूलाई चैँ कायायन्वयन नगने 
हो भने, ददएका धनदेशनहरूलाई कायायन्वयन नगने हो भने, वास्तवमा भने्न हो भने देशमा समषृ्ट्रद्ध 
कष्ट्रहले पधन आउन सक्ने छैन ।  

माननीयज्यूहरूले कुरा उठाउनभुयो राष्ट्रिय गौरवका आयोजनाहरूको सन्दभयमा । राष्ट्रिय 
गौरवका आयोजनाहरू लथाधलङ्ग अवस्थामा रहेका छन ्। र ती राष्ट्रिय गौरवका आयोजनाहरू 
भनेर जनु नामाकरर् गररएको छ, धतनीहरू जनु लथाधलङ्ग अवस्थामा रहेका छन ् धतनीहरूलाई 
राष्ट्रिय गौरवका आयोजना पधन भन्न नसष्ट्रकने अवस्थामा छन ् । केही उदाहरर्को रूपमा 
माननीयज्यूहरूले भधनसक्नभुा' छ । राज्यको सम्पल्ि, राज्यको पैसा, ढुकुटी थपु्रै खचय भइसकेको 
छ । तर काम भएको छैन । त्यो सबै कुरा के हो त भन्दा सरकार गैरल्जम्मेवार हनुे र त्यो 
कुरा यो सरकार, ऊ सरकार भल्न्दन ँ म ष्ट्रक सबै सरकारहरूले सधमधतले ददएका धनदेशनहरू 
पालना नगरेको, कायायन्वयन नगरेको अवस्था छ । त्यसकारर् यसमा म सरकारको गम्भीर 
ध्यानाकर्यर् गराउन चाहन्छु । िन्यवाद ।  

 

सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय गंगा कुमारी वेलबासे । 

 

 (१३:५९ बजे) माननीय श्री गंगा कुमारी वेलबासे (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी, माओवादी 
केन्द्र):- सम्माननीय अध्यक्षज्यू, राष्ट्रिय सरोकार तथा समन्वय सधमधतले वाष्ट्रर्यक प्रधतवेदनमाधथ 
पनु: मूसयाङ्कन गरेर थप प्रधतवेदन प्रस्ततु गरेकोमा म ष्ट्रवशेर् िन्यवाद ददन चाहन्छु । यसै गरेर 
थपु्रै ष्ट्रवर्यहरू उठे । म उठेकै ष्ट्रवर्यमा अधलकधत जोि ददन चाहन्छु । हामीले आफ्नै लगानीमा 
आफ्नै चाष्ट्रहँ श्रममा द्रतुमागय धनमायर् गनयका लाधग अगाधि बढ्यौँ । असाध्यै उत्साहाका साथ 
कामहरू अगाधि बढे । १० ठाउँबाट एकैचोष्ट्रट काम सरुु भयो । र ष्ट्रवधभन्न ठाउँमा कामहरू 
अगाधि बढेको छ । राम्र ैपधन भ'को छ । तर यधतखेर धसद धिन पने बधनसक्नपुने बेलासम्म त्यो 
काम त्यही ढङ्गले अगाधि बढेको छैन तयारी भएको छैन । यो ष्ट्रढलो भैराखेको छ । यसलाई 
धछटोभन्दा धछटो धनमायर् गरेर समयमै काम सक्काउने जनु हाम्रो प्रधतबद्धता धथयो । त्यो ष्ट्रढलो भए 
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पधन धछटोभन्दा धछटो धनमायर् पूरा गररयोस ्भने्न म माग गनय चाहन्छु र त्यसमा परेको समस्या र 
छलफलमा सरकारले रुल्च ददओस ्भने्न ष्ट्रवर्य राख्न चाहन्छु । 

 त्यसै गरेर त्यसैसँग सम्बल्न्ित जस्तो रहेको यो धनजगढ एयरपोटय धनजगढ एयरपोटय चाष्ट्रहँ 
काठमािौँको ष्ट्रवकसप हो । धरभवुन अन्तरायष्ट्रिय ष्ट्रवमानस्थलको ष्ट्रवकसप हो भनेर बनाउन सरुु 
गरेको हो । त्यसमा सबै कामहरू अगाधि बढेको छ । ईआईएहरू भ'को छ । रुखहरू ठुला 
छैनन ्। बटु्यान हनु ्भनेर भधनएको छ । र िेरै ठाउँमा जङ्गल पधन छैन । त्यो अवस्थामा पधन 
फेरर अको ठाउँमा एयरपोटय बनाउनपुछय भनेर जनु अदालतले धिधसजन दे'को छ । यसलाई 
अदालतले पधन सच्याओस ्। र सरकारले पधन यसलाई पहल गरेर अगाधि बढाओस ् भने्न म 
चाहन्छु ।  

र त्यहीसँग सम्बल्न्ित भएर हामीले चाष्ट्रहँ सकु्खा बन्दरगाह धनमायर् गरेका छौँ । सकु्खा 
बन्दरगाह तयारी भएर अष्ट्रहले प्रयोगमा आउने अवस्था छ । तर त्यहाँ लएर राख्न े सामान  

छैन । बाटो बनेको छैन । एयरपोटय बनेको छैन । यो सबै सम्बल्न्ित ष्ट्रवर्यहरू चाष्ट्रहँ 
सरकारले कसरी यसलाई तादम्यता धमलाएर अगाधि बढाउँछ । र एयरपोटय हामीले दइुटा 
एयरपोटय बनायौँ धमधियम खालका भने्न छ । अब भार्ामा जे भनौँला अष्ट्रहले ठुला जहाजहरू 
अवतरर् गनय नसक्ने खालका दइुटा एयरपोटय बनाएर हामी बसेका छौँ । यदद नेपाल रहन्छ । 
नेपाल राख्न ेहो र नेपाललाई चाष्ट्रहँ अगाधि प्रगधतको बाटोमा लैजाने हो धनजगढ एयरपोटय जरुरी 
छ । र सकु्खा बन्दरगाह र यो द्रतुमागयको त्यसमा तादम्यता धमसने छ भने्न कुराहरू रा्दै मेरो 
कुरा यहीीँ अन्त्य गछुय । हस,् िन्यवाद । 

 

 सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय मदन कुमारी शाह (गररमा) । 

 

 (१४:०२ बजे) माननीय श्री मदन कुमारी शाह "गररमा" (नपेाल कम्यधुनष्ट पाटी, एकीकृत 
समाजवादी):- सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, सवयप्रथम म राष्ट्रिय सरोकार तथा समन्वय सधमधतलाई 
हाददयक िन्यवाद ददन चाहन्छु । वहाँले ३ वर्यको वाष्ट्रर्यक प्रधतवेदन प्रस्ततु गनुयभएको छ । र 
कायायन्वयनको अवस्था के रहेको छ भनेर हामीलाई जानकारी गराउनभुएको छ । बिा द:ुखका 
साथ भनु्नपछय । धमधन संसदको रूपमा रहेको सधमधतले धनदेशन गरेका  धसफाररस गरेका ती 
धसफाररस र धनदेशनहरू कायायन्वयन नहनुे र कायायन्वय भएन भनेर सदनमा हामीले भनु्नपने 
वास्तवमा यो हाम्रो लाधग सखुद पक्ष हो जस्तो मलाई लाग्दैन ँ । यसले के देखाउँछ भन्दा 
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सरकार सञ्चालनमा रहेका अधिकार प्राप्त व्यल्क्तहरूले आफ्नो कतयव्य धनष्ठापूवयक धनवायह गरेनन ्
ष्ट्रक भने्न कुरा दसायउँछ । त्यधत मारै होइन जसलाई हामी रािसेवक भनेर भने्न गदयछौँ । 
रािसेवकहरूले पधन आफ्नो कतयव्य, इमानदारी र धनष्टपूवयक धनवायह गरेका छैनन ् भने्न यो 
ज्वालन्त उदाहरर् हो ।  

हामी आज छलफल गरररहेका छौँ । माननीयहरूले उठाउनभुएका ष्ट्रवर्यहरूमा म 
समथयन गदै केही कुराहरूमा म जोि ददन चाहन्छु । राष्ट्रिय गौरवका आयोजनाहरू हामी पपलुर 
हनुको लाधग राष्ट्रिय गौरवका आयोजनाहरू घोर्र्ा गदयछौँ । तर ती राष्ट्रिय गौरवका 
आयोजनाहरू सम्पन्न गने समयावधिधभर हामीले ती सम्पन्न गनय सकेका छौँ ष्ट्रक छैनौँ? आएका 
अवरोिहरूलाई तदारुकताका साथ धनवारर् गनयको लाधग हामी लागेका छौँ ष्ट्रक छैनौँ? भन्दा 
द:ुखका साथ भनु्नपछय । हामीले गरेका छैनौँ । र कधतपय राष्ट्रिय गौरवको आयोजनाहरू धनमायर् 
भैरहेका छन ्अगाधि बधनरहेका छन,् पछाधि भल्त्करहेका छन ्। त्यसको गरु्स्तरीयता के छ? 
त्यो पधन हामीले भन्न सक्छौँ ष्ट्रक हामी त्यसमा गवय गनयसक्ने अवस्था छैन ।  

 म एउटा सानो उदाहरर् ददन चाहन्छु । रानी रानीजमरा- कुलररया धसँचाइ आयोजना छ 
कैलालीमा त्यो कर्ायली नदीमा त्यसले तटबन्िन गरररहेको छ । तर त्यो तटबन्िन अष्ट्रहले 
भत्केर ल्खया लागेको अवस्था छ । अब बखाय आउँदै छ । बढी आयो भने कैलालीको ष्ट्रटकापरु 
रहन्छ ष्ट्रक रहँदै एउटा ठुलो ल्चन्ताको ष्ट्रवर्य छ । हाम्रा राष्ट्रिय गौरवका आयोजनाहरू यस्ता 
छन ्। हामीले बच्चैदेल्ख सधुनरहेको हाम्रो जीवनले पधन पूवायिारधत लल्म्करहेको बेलामा सनुेका ती 
राष्ट्रिय गौरवका आयोजनाहरू अष्ट्रहलेसम्म पूरा हनु सकेका छैनन ्। सेती लोकमागय कधत वर्य 
भयो हामीले सनुेको । खइ अष्ट्रहलेसम्म पूरा भएको? सरकार के हेरेर बस्या छ? कधत वर्यसम्म 
त्यो आयोजना पूरा हनु्छ? मध्य पहािी जसलाई पषु्पलाल राजमागय भधनन्छ । त्यसको अवस्था 
के छ? कर्ायलीलाई सहज बनाउनको लाधग घोर्र्ा भएका राष्ट्रिय गौरवका आयोजनाहरूको 
अवस्था के छ? पल्श्चम सेती अप्पर कर्ायलीको अवस्था के छ? सरकारले यसको जवाफदेष्ट्रहता 
धलनपुछय ष्ट्रक पदैन? 

 हामीले यही हाम्रो सदनले व्या्यात्मक टीप्पर्ीका साथ एमसीसीलाई पाररत गयो । तर 
अष्ट्रहले हामीले सधुनरहेका छौँ । त्यसको ्या्यात्मक टीप्पर्ीको बारेमा के जवाफ ददयो? 
एमसीसीले हामीलाई थाहा छैन । सरकारले यो सदनलाई जानकारी गराओस,् यो म माग राख्न 
चाहन्छु । र अनदुान धलने सहयोग धलने नाउमा राज्यलाई थप भार हनु ेगरी हामीले कुनै पधन 
आयोजना गनुयहनु्न भने्न मलाई लाधगरहेको छ ।  
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र ष्ट्रवशेर् गरेर यहाँ एउटा चाष्ट्रहँ राना थारूको बारेमा एउटा चाष्ट्रहँ यहाँ भधनएको रहेछ ष्ट्रक 
थारू समदुायलाई कमजोर बनाउनको लाधग राना थारूलाई अलग गनुयहुँदैन भनेर एउटा लेल्खएको 
रहेछ । म के भन्न चाहन्छु भने राना थारूको आफ्नो भार्ा छ । आफ्नो संस्कृधत छ । आफ्नो 
अलग खानपान छ । आफ्नो अलग पष्ट्रहरन छ । यदद राना थारूले आफूलाई आददवासी 
जनजाधतको रूपमा सूचीकृत गराउन चाहन्छन ्भने उनीहरूको अधिकार कटौती गनय गनुयहनु्न भने्न 
कुरा म यहाँ रा्दै कर्ायलीको ष्ट्रवर्यमा ष्ट्रपछधिएको क्षेर ष्ट्रवकास गरुुयोजना तयार गने भनेर काम 
अगाधि बढेकोमा आंल्शक रूपमा मारै भएको भने्न छ । अष्ट्रहले पधन कर्ायली सिक सञ्जालबाट 
टाढा छ । बखाय लाग्यो भने कर्ायलीसँग नेपालको सम्बन्ि ष्ट्रवच्छेद हनु्छ र यी योजनाहरू जो 
हामी घोर्र्ा गछौँ । त्यसलाई समयमा पूरा गनुयपदयछ भने्न कुरा रा्दै । िन्यवाद । 

 

 सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय िाक्टर ष्ट्रवमला राई पौियाल । 

 

(१४:०७ बजे) माननीय िा. ष्ट्रवमला राई पौियाल (मनोनीत):- सम्माननीय अध्यक्षज्यू, 
राष्ट्रिय सरोकार समन्वय सधमधतको सभापधतज्यूलाई म सभापधत र सम्पूर्य सधमधतको 
सदस्यज्यूहरूलाई सवयप्रथम बिाई ददन चाहन्छु । यो सदनले गने चारओटा, संसदले गने मु् य 
चारओटा भधूमका भधनन्छ । काननु बनाउने अधन बजेट र सरकार बनाउने काम पधन संसदले 
गछय भधनन्छ अधन त्यसपधछ जनताको आवाज संसदमा प्रधतधनधित्व गने र सरकारको धनगरानी गने 
त्यसमा सरकारको धनगरानी गने काम चाष्ट्रहँ असाध्यै राम्रोसँग व्यवल्स्थत रूपमा ३ वर्यसम्मन 
गरेको र ३ वर्यसम्मन गदायखेरर के भनेर आउटकमसमेत यहाँ सयाएर प्रस्ततु गनुयभा'को छ । 
वास्तवमा यो हामी सबै सधमधतले गनुयपने हो र सबै सधमधतका प्रधतवेदनहरू यसै गरी छलफल गनय 
पा'को भए हनु््यो जस्तो मलाई अष्ट्रहले लाधगरहेको छ । वहाँको यो सधमधतको छलफल 
गरररहँदाखेरर ष्ट्रकनभने सबै सधमधतले यसै गरीकन धनदेशनहरू दे'को हनु्छ तर त्यो धनदेशनहरू 
कधतको कायायन्वयन हनु्छ ष्ट्रक हुँदैन भने्न कुरा चाष्ट्रहँ एकदमै महत्त्वपूर्य कुरा हनुे रैछ । हामी 
चाष्ट्रहँ धनदेशन ददन्छौँ । तर त्यसपधछ कायायन्वयन भयो ष्ट्रक भएन भनेर फेरर छुिै अनगुमन गने र 
फेरर छुिै यहाँ सयाएर छलफल गने यो पररपाष्ट्रट मलाई भैङ्कर राम्रो लाग्यो त्यो भएर यसमा 
बिाई पधन छ ।  

अब म िेरै पररयोजनाहरू राष्ट्रिय गौरवका आयोजनामा जाददन ँ । पूवयवक्ता 
माननीयज्यूहरूले भधनसक्नभुा'को छ मलाई खाधल दइुटा कुरामा यहाँ मलाई भन्न मन लागेको 
पररयोजना ष्ट्रकन कल्म्प्लट हुँदैन? पररयोजना नेपालको आवश्यकताले बनकेा छन ् ष्ट्रक दाताको 
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आवश्यकताले बनेका छन ्। अधन नेपालकै आवश्यकताले बनेका पररयोजना पधन कायायन्वयन 
गनयको लाधग हामीले ठेकेदारहरू छान्छौँ । ठेकेदारहरू कोही घरपष्ट्रि पछयन ् कोही ससरुा  
पछयन ्। कोही ज्वाइँ पछयन ्। अधन एउटाले त्यो त्यो एउटा ठेकेदारले १० ओटा ठेक्का धलएको 
हनु्छ । सबैभन्दा कमजोर धबि हनु्छ यसको आधथयक रूपमा तर पधन हाम्रा काननुले उसलाई 
छुट ददएको हनु्छ । अधन हामी धतनै ठेकेदारहरू छान्छौँ र धतनीहरूलाई नै काम गनय ददन्छौँ । 
यसमा दइुटा पाटो हामीले नहेरीकन सिुार हनु्छ जस्तो मलाई लाग्दैन । पष्ट्रहलो पाटो भनेको 
हामी राष्ट्रिय गौरवको आयोजना भन्नुभन्दा अगाधि त्यो कायायन्वयन गनयको लाधग आवश्यक जग्गा 
आवश्यक पैसा आवश्यक ठेक्कापिा आवश्यक सबै त्यो ष्ट्रफल्जधबधलटी स्टिीहरू सबै तयारी गरेको 
छ ष्ट्रक छैन त्यो नहनु्जेलसम्म त्यसलाई राष्ट्रिय गौरवको आयोजना भनेर पैसा छुट्याउने काम 
बन्द गनुयपछय । अष्ट्रहले हामीले पष्ट्रहला राष्ट्रिय गौरवका आयोजना भनेर आयोजना बनाउने अधन 
त्यसपधछ जग्गा नपाउने अधन जग्गाको लाधग १० वर्य फेरर ष्ट्रकटीष्ट्रकटी गररराख्न ेअष्ट्रहलेको एउटा 
समस्या त्यो दे्छु । 

 र अको भनेको चाष्ट्रहँ हामीले आउटसोसय गदायखेरर एकदमै अधनवायय रूपमा ट र ्याक रेकिय 
हेनुयपने जरुरी छ । ठेकेदारको ट र ्याक रेकिय कन्ट र ्याक्टरको ट र ्याक रेकिय नहेरीकन हामीले 
कसरी चाष्ट्रहँ ठेक्कापिा गररराखेका छौँ यसलाई सिुार गनुयपने जरुरी छ । र अको महत्त्वपूर्य कुरा 
जसले धनर्यय गररराख्नभुएको छ अथवा कायायन्वयन गने कुसीमा जो बस्नभुा' छ । वहाँहरूको 
पररयोजनामा वहाँहरूको पफय मेन्स इभ्यालएुसन हनु्छ ष्ट्रक हुँदैन? कुनै कायययोजनाको पररयोजनाको 
हेि भएर कोही गइसकेको छ भने त्यो हेिले ५ वर्यधभरमा त्यो पररयोजना सक्नपुने हो भने, त्यो 
सष्ट्रकएको छैन भने के हनु्छ? सष्ट्रकयो भन े त सष्ट्रकयो । सष्ट्रकएको छैन भने के हनु्छ? त्यो 
हामीसँग कुनै कुनै कुनै कुनै पधन कतैबाट पधन बाँध्ने छैन । िेरै भए सरुवा हनु्छ । सरुवा 
भएर त त्यो पररयोजना फेरर पास हुँदैन । त्यसले गदाय यस्ता धसस्टममा नै पररवतयन गनुयपने 
खालका हाम्रा थपु्रै कुराहरू छन ्। जसमा चाष्ट्रहँ संसदको रुधलङले हो ष्ट्रक सरकारलाई धनदेशन 
गरेर हो कसरी हो, त्यहाँधनर चाष्ट्रहँ सिुार गनुयपने जरुरी मैले देखेको छु ।  

सरोकारवाला हाम्रो यो राष्ट्रिय सरोकार समन्वय सधमधतको काययक्षेर असाध्यै वहृत ्छ । 
वहाँहरूले मष्ट्रहला ष्ट्रहंसादेल्ख राष्ट्रिय गौरवका आयोजनाका अनगुमन गनुयभा'को छ । परराि 
सम्बन्िका ष्ट्रवर्यमा कुरा गनुयभा'को छ । कोरोना भ्याल्क्सन कसरी नेपालमै उत्पादन गनयसष्ट्रकन्छ 
भने्न ष्ट्रवर्यमा छलफल चलाउनभुा'को छ । साँचै नै काम चाष्ट्रहँ यो सधमधतले संसदको काम यस्तो 
हनुपुछय भनेर देखा'को छ । यसमा म फेरर यहाँहरूलाई थपु्रै थपु्र ैबिाई पधन ददन चाहन्छु । र 
आजको यो छलफलमा यो सयाउनभुा'कोमा िन्यवाद पधन ददन चाहन्छु । िन्यवाद । 
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 सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय ल्जतेन्द्र नारायर् देव ।  

  

 (१४:१२ बजे) माननीय श्री ल्जतेन्द्र नारायर् देव (नपेाली कागँ्रसे):- सम्माननीय अध्यक्ष 
महोदय, अष्ट्रहले राष्ट्रिय सरोकार तथा समन्वय सधमधतले, त्यो सधमधतको सभापधतज्यूले सधमधतको 
तफय बाट प्रधतवेदन पेस गनुयभा' छ र त्यसमा हामी छलफल गररराखेका छौँ र त्यो छलफल मु् य 
रूपमा सधमधतको तफय बाट सरकारले ददइएको सझुावहरूको सन्दभयमा, धनदेशनहरूको सन्दभयमा र 
देशधभर ष्ट्रवधभन्न आयोजनाहरूको कायय प्रगधत ष्ट्रववरर्को सन्दभयमा देल्खएका समय र 
चनुौतीहरूबारे बिो राम्रोसँग संश्लषे्ट्रर्त गरेर िारर्ाहरू आ'को छ र यसमा जेजस्ता कुराहरू 
उठाइएको छ । मलाई लाग्छ बिो प्रधतधनधिमूलक ढङ्गले िेरै राम्रा कुराहरू उठाइएको छ । 
त्यसकारर् प्रधतवेदनको मूल ल्स्पररटलाई म समथयन गनय चाहन्छु । स्वागत गनय चाहन्छु । 
ल्स्पररट िेरै राम्रो छ । सरकारको ध्यान यतापष्ट्रि जानपुदयछ ।  

तर सम्माननीय अध्यक्ष महोदय यीबाहेक प्रधतवेदनमा केही राम्रा कुराहरू जरुर परेका 
छन ्। तर तीबाहेक ३/४ ओटा प्रधतधनधिमूलक कुराहरू जो यो ष्ट्रवर्यको सन्दभयमा आज हाम्रो 
रािले भोधगराखेको छ यी ष्ट्रवर्यहरूको बारेमा ध्यान आकर्यर् गराउन चाहन्छु । पष्ट्रहलो कुरा 
टाइम कम छ । म एकदम छोटोमा कुरा राख्न चाहन्छु । पष्ट्रहलो कुरा त के भन्दाखेरर हामीले 
यो संष्ट्रविान अष्ट्रहलेको देशको संष्ट्रविान बनाउने सन्दभयमा यसपाधल नयाँ ढङ्गले पाधलययामेन्टलाई
  ष्ट्रहजोको भन्दा 0४७ सालको संष्ट्रविानभन्दा अष्ट्रहले ०७२ सालको संष्ट्रविानमा 
पाधलययामेन्टलाई संसदलाई अधलक नयाँ ढङ्गले स्थाष्ट्रपत गने गरी हामीले काम गयौँ केही 
सिुाररएको संसदीय लोकतन्र भनेर हामीले भन्यौँ त्यसको ल्स्पररट के धथयो भन्दाखेरर 
पाधलययामेन्ट भनकेो जनताले चनुेर पठा'को प्रधतधनधिहरू बस्ने ठाउँ हो जसले संष्ट्रविानबमोल्जम 
राज्यको जनताको सावयभौमसिालाई प्रयोग गने थलो भएको हनुाले यो संस्था अत्यन्त बधलयो 
हनुपुदयछ । र यो संस्थाले ददएका सझुावहरू धनदेशनहरू सरकारले अत्यन्त गम्भीरतासाथ 
धलनपुदयछ भन्दाखेरर एक एक मानेमा सषु्ट्रप्रमेसी अफ द पाधलययामेन्ट । संसदको सवोच्चताको 
अविारर्ामा अष्ट्रहले हामी संष्ट्रविान धनमायर् गरेका छौँ र यसमा पधन एट पाष्ट्रटयकुलर भने्न हो 
भन्दाखेरर ष्ट्रहजोको भन्दा आजको सन्दभयमा केही कुराहरूबाहेक समानान्तर रूपमा प्रधतधनधि सभा 
र राष्ट्रियको महत्त्वलाई र गररमालाई र अधिकारलाई हामीले स्थाष्ट्रपत गरेका छौँ । तर द:ुखको 
कुरा सम्माननीय अध्यक्ष महोदय के हो भन्दाखेरर अरूको कुरा धमधियाको कुरा त छोड ददऊँ 
बषु्ट्रद्धजीवीहरूको कुरा त छोड ददऊँ आम पल्ब्लकको कुरा त छोड ददऊँ सरकारले पधन संघीय 
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संसद भनेको राष्ट्रिय सभा हुँदो रहेछ । राष्ट्रिय सभा पधन संघीय संसदको एउटा पाटय एन्ि पासयल 
हो । राष्ट्रिय सभाष्ट्रवना संघीय संसद होइन, संसद होइन भने्न कुरा अष्ट्रहलेसम्म यो अष्ट्रहलेको 
सरकारको कुरामा मारै गददयन ँ। सरकारहरूले यो कुराले बझु्नै खोल्जराखेको छैन । प्रधतधनधि 
सभाभन्दा कुनै पधन ष्ट्रहसाबले राष्ट्रिय सभाको अधिकार गररमा यसको चाष्ट्रहँ संष्ट्रविानले ददएको 
यसको जनु मान्यता छ । त्यो चाष्ट्रहँ कमजोर छ भने्न कुरा त्यो ढङ्गले बझु्ने काम भैराखेको  
छ । त्यसकारर्ले राष्ट्रिय सभाका चारैओटा सधमधतहरूले जनु एउटा अत्यन्त मेहेनत गरेर 
सरकारलाई सझुावहरू ददने गदयछ । धनदेशनहरू ददने गछय यसलाई चाष्ट्रहँ सरकारले त्यो 
गम्भीरतासाथ धलने गरेको छैन । त्यसकारर् पष्ट्रहलो कुरा मेरो के हो भन्दाखेरर सम्माननीय 
अध्यक्ष महोदय, म सरकारलाई ष्ट्रहजोका ददनमा जे भए भए तर अब अष्ट्रहलेको सरकारलाई र 
आगतका सरकारहरूलाई संसदले, संसदका सधमधतहरूले र हाउसले ददने धनदेशनहरू 
सझुावहरूलाई गम्भीरतासाथ धलनका लाधग म आग्रह गदयछु । 

 दोस्रो कुरा: सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, अब यो आयोजनाहरूको सन्दभयमा मैले व्य्या 
नगरीकन भन्दाखेरर के भनु्नपछय भन्दाखेरर अष्ट्रहले भखयरै एिीबीले यो बजेटरी लोन स्याङ्खसन गने 
सन्दभयमा के भन्यो भन्दाखेरर नेपाललाई भन्यो औसयायो ष्ट्रक धतमीहरूको यो जनु ठेक्का ददन े
प्रष्ट्रिया छ । त्यसमा पारदल्शयता छैन । सरकारले ठुसठुला ठेक्काहरू जनु ददइराखेको छ । 
त्यसमा पारदल्शयता छैन । त्यसमा पारदल्शयता गर । त्यसकारर् पष्ट्रहलो कुरा योजनाहरू समयमा 
गरु्स्तरीय नहनु ुसमयमै सम्पन्न नहनु ुभनेको के हो भन्दाखेरर कन्ट र ्याक ददने प्रष्ट्रिया अत्यन्त 
अपारदशी छ नम्बर एक । हाम्रो मन्रालयधभर मन्रालयहरूधभर जवाफदेष्ट्रहता एकाउन्टएधबधलटी 
र दण्ि परुस्कारको व्यवस्थाको दठक ढङ्गले व्यवस्थापन गररएको छैन । मन्रालयहरूको धबचमा 
समन्वय छैन । मन्री कायायलयको जनु एउटा हस्तक्षेप कहीीँ भधूमका ष्ट्रवधभन्न मन्रालयहरूमा यो 
ष्ट्रवकास धनमायर्को आयोजनाहरूको सन्दभयमा हनुपुने हो त्यसको अभाव देल्खन्छ र तीन..... (समय 
सष्ट्रकएको) । 

 

 सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय श्री शेखर कुमार धसंह । 

 

 (१४:१७ बजे) माननीय श्री शखेर कुमार धसंह (लोकताल्न्रक समाजवादी पाटी नपेाल):- 
सम्माननीय अध्यक्ष महोदय, राष्ट्रिय सरोकार तथा समन्वय सधमधतका सभापधतजीले बिा 
गम्भीरताका साथ आफ्नो काययक्षेरमा रहेका सम्पूर्य काययहरू सष्ट्रवस्तार रूपमा मैले हेदाय मैले 
बझु्दाखेरर कता न कता हामीले काम गदायखेरर सरकारकै लाधग सहयोगको रूपमा हनु्छ तर 
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दे्दाखेरर सधमधतको धनदेशन चाष्ट्रहँ प्रधतशत कधत छ । त्यो मलाई भन्न नपरोस ् । वररष्ठ 
मन्रीजीले सनुी नै सक्नभुयो होला । त्यसमा ध्यान जाओस ् । सम्माननीय अध्यक्षज्यूमाफय त 
अष्ट्रहले वररष्ठ मन्रीज्यू हनुहुनु्छ सरकारको वहाँले पधन ध्यान ददएर अगर सधमधतले यधत मेहेनत 
गरेर आफ्नो क्षेरमा राष्ट्रिय सभाका चारैओटा सधमधतले गरररा्या छ भने यसका पूर्यता र यसका 
काययका एकरूपता देखाएदेल्ख सरकारले नै सहयोग हनुे देल्खन्छ । मैले भन्दा । 

 राष्ट्रिय गौरवका आयोजनाहरूको बारेमा आई नै सक्या छ, हाम्रा माननीय साथीहरू सबै 
उठाई नै सक्नभुा' छ । त्यसमा मलाई िेरै भनु्न छैन । वहाँले समथयन जनाउँदै खास गरेर 
सभापधतजीले राख्नभुएका सम्पूर्य कुरामा िन्यवाद र समथयन जनाउँदै केही कुराहरू यस्ता देल्खयो 
ष्ट्रक योधबचमा हामीले अनगुमनमा जाँदा पशपुधत गठुीको ११ सय चानचनु रोपनी जधमन काठमािौँ 
एयरपोटयले भािामा यजु गरररा्या छ । जसको बापत वहाँले ९२ लाख रुष्ट्रपयाँ प्रधतवर्य पशपुधत 
ष्ट्रवकास कोर्लाई बझुाउनहुनु्छ । त्यही जग्गाबाट वहाँले के गनुयभएछ भने क्यानले गसफ क्लब 
अफ नेपाल खोलेर ९७ लाख रुष्ट्रपयाँ धलइराख्नभुए' छ । एउटा संस्था जस्तो कुरोमा त्यो रकम 
पधन त पशपुधत ष्ट्रवकास कोर्मै पठाइददएभए वहाँहरूसँग हाददयकता देखाइददए राम्रो हनु््यो धन प्रष्ट 
देल्खन्छ ।  

ष्ट्रविम संवत ्१९९७ एक रोपनी दईु आना जग्गाबाट सञ्चाधलत मारबिी सेवा सधमधत 
जहाँ ष्ट्रक उदे्दश्य फरक काम फरक छ । अष्ट्रहले ९ रोपनी चानचनु आना वहाँले ओगटेर 
नगनुयपने क्षेरका मेधिकल सषु्ट्रविाहरू पधन सञ्चालन गनुयभाए' छ र वर्यको ९१ हजार रुष्ट्रपयाँ मारै 
बझुाइराख्नभुाए' छ । हनुत १८ हजार रोपनी छ । त्यो ष्ट्रवकास कोर्को जग्गाहरू त्यो ष्ट्रवकास 
कोर्का जग्गा कधत आधलसान होटल ठड्या छ । १६ ष्ट्रक १७ मरुी िानमा ९ रोपनी जग्गा 
उता पधन गा' छन ्। यस्ता ल्चजहरूमा सरकारले ध्यान ददएर यो त सरकारले ध्यान ददनपुने 
कुरो रहेछ । अध्यक्षज्यूमाफय त मैले सरकारलाई आग्रह गनय चाहन्छु । यस्ता गम्भीर प्रकृधतका 
कुराहरूमा सरकारले ध्यान ददएर यथासम्भव धछटोभन्दा धछटो यसलाई सन्तधुलत रूपमा 
ष्ट्रवकासको लाधग अगाधि बढाइददनहुनु्छ भने्न आशा रा्दै म आफ्नो भनाइ यहीीँ अन्त्य गछुय । 

 

 (१४:२१ बजे) सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय सदस्यहरू, "राष्ट्रिय सरोकार तथा समन्वय 
सधमधतको आधथयक वर्य २०७५/०७६, ०७६/077 र 0७७/०७८ को वाष्ट्रर्यक प्रधतवेदन 
कायायन्वयनको अनगुमन एवम ् मूसयाङ्कन प्रधतवेदन २०७९ माधथ छलफल गररयोस"् भन्न े
प्रस्तावमाधथको छलफलमा माननीय सदस्यहरूले बोसने िम यहीीँ समाप्त हनु्छ ।  
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 माननीय सदस्यहरू, अब म माननीय सञ्चार तथा सूचना प्रष्ट्रवधि मन्री रेखा शमायलाई 
छलफलमा उठेका प्रश्नहरूको जवाफ ददन समय उपलब्ि गराउँछु । 

 

 (१४:२२ बजे) सञ्चार तथा सूचना प्रष्ट्रवधि मन्री माननीय श्री रेखा शमाय:- सम्माननीय 
अध्यक्षज्यू, सबभन्दा पष्ट्रहले त म सधमधतले जनु ढङ्गले आफ्नो तीन वर्यको वाष्ट्रर्यक प्रधतवेदनलाई 
छलफल गरेर यसलाई सरकारको ध्यान आकर्यर् गराउने गरेर यस गररमामय सभामै जसरी 
छलफलको ष्ट्रवर्य बनाएर सधमधतको धसजयनात्मक काम गनुयभो' त्यस सन्दभयमा म सधमधतका 
सभापधत माननीय पावयती रावलसष्ट्रहत सबै सधमधतका साथीहरूप्रधत हाददयक बिाई भन्न चाहन्छु । 
िन्यवाद भन्न चाहन्छु । र त्यो सँगसँगै यो प्रधतवेदनमाधथ छलफल गनुयहनुे सबै माननीय 
सदस्यज्यूहरूप्रधत हाददयक आभार पधन व्यक्त गनय चाहन्छु र छलफलमा उठेका िेरै कुराहरू 
मलाई लाग्छ सरकारलाई कैयन कुराहरू सझुावको रूपमा छन ्यहाँ । कैयन कुराहरू प्रश्नका 
रूपमा छन ् र प्रश्नधभर िेरै सझुाव दे्या छु । मैले प्रश्नधभर िेरै सकारात्मक कुराहरू पधन 
दे्या छु ।  

त्यसकारर्ले गदायखेररमा संसदले संसद आफैमा सरकारको धनगरानी गने थलो पधन हो 
सरकारलाई सही ट र ्याकमा ष्ट्रहँिाउनको  धनल्म्त संसदले सकारात्मक भधूमका धनवायह पधन गनय 
सक्छ गरररहेको पधन छ । अष्ट्रहले पधन त्यसको एउटा प्रयत्न हो भने्न मैले बझेुको छु र यस 
सन्दभयमा हाम्रो अझ मलाई यसमा के पधन लाग्यो भने हामीले जसरी एउटा ष्ट्रवधभन्न मन्रालयसँग 
सम्बल्न्ित सधमधतको क्षेराधिकारधभर रहेका मन्रालयहरू त्यस मन्रालयलाई ददएका सधमधतले 
धनदेशन त्यसको पररपालन र सधमधतले वाष्ट्रर्यक रूपमा जनु प्रधतवेदन संसदमा पेस गछय, त्यो 
वाष्ट्रर्यक रूपमा प्रधतवेदन पेस गने सन्दभयमा ददएका सझुावहरू के कधत कायायन्वयन भए भएनन ्। 
कायायन्वयनको अवस्था के छ । सरकारले यसलाई कुन गम्भीरतापूवयक धलयो धलएन भने्न 
ष्ट्रवर्यमा जनु ढङ्गले हामीले यहाँ छलफल गयौँ त्यो वास्तवमै िेरै नै धनरगानीका सन्दभयमा िेरै नै 
यो धसजयनात्मक काम हो भने्न पधन लाग्यो र यसमा के पधन लाग्यो भने हामी अझ अलग अलग 
सबै सधमधतले यस्तो खालको प्रधतवेदनलाई वाष्ट्रर्यक प्रधतवेदनहरू कम्पाइल गरेर बनाउने र एउटा 
सरकारसँग छलफलको ष्ट्रवर्य बनाउने र सँगसँगै फेरर अलग अलग जस्तो मन्रालयको अलग 
अलग ल्जम्मेवारी हनु्छ । अलग अलग मन्रालयसँग अलग अलग ढङ्गको छलफल पधन गनय 
पाउँदाखेरर अझ िेरै प्रभावकारी, अझ िेरै जीवन्त हनु््यो भने्न पधन मलाई लाग्यो तर पधन फेरर 
म अष्ट्रहले जनु ढङ्गले तयारी गरेका छौँ, त्योअनसुार माननीय सदस्यहरूले जसरी यहाँ कुराहरू 
प्रश्नहरू उठाउनभुा'को छ । त्यसको उिरै ददने भन्दा पधन त्यसमा म छलफल गने पधन कोधसस 
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गछुय । र त्यसका धनल्म्त यहाँहरू सबैलाई फेरर पधन िन्यवाद भन्न चाहन्छु र आएका सबै 
कुराहरू सरकारले सकारात्मक ढङ्गबाट धलइन्छ । धलएको छ । र सरकारमा भ'का सीमा, 
कमी कमजोरीलाई हटाएर आगामी ददनमा अगाधि बढ्ने सन्दभयमा माननीयज्यूले जे सझुावहरू 
ददनभुा'को छ त्यो सझुावहरू ददनभुा'को त्यो सझुावहरूलाई सकारात्मक रूपमा धलइने छ । 
ग्रहर् गररने छ र सरकारका सम्बल्न्ित मन्रालयहरूमा यो कुरा व्यवल्स्थत ढङ्गमा परु् याउने छौँ 
भने्न कुरा राख्न चाहन्छु र सँगसँगै  म के पधन आग्रह गनय चाहन्छु भने हामी सबै यो जनु सधमधतले 
सोिेको जनु प्रश्न छ । जनु एउटा प्रधतवेदनमा उसलेख छ । त्यो प्रधतवेदनको एउटा कम्पाइल 
गरेर सबै मन्रालयसँग सम्बल्न्ित जधत पधन प्रश्नहरू छन ् ती प्रश्नहरूको कम्पाइल गरेर हामी 
धलल्खत रूपमा पधन सम्माधनत सभामा त्यो पधन उपलब्ि गराउने छौँ । यधत कुरा भनेर म केही 
माननीय सदस्यज्यूहरूले उठाउनभुएका अधलक बढी िेरै कुराहरू दोहोररन्छन ् पधन र कैयन 
कुराहरू दोहोररएका पधन छन ्। र कैयन कुराहरू नयाँ कुराहरू पधन छ्न ्। धतनी कुराहरूको 
सङ ल्क्षप्तमा म केही कुराहरू राख्न चाहन्छु । 

 खास गरेर यो हाम्रो अष्ट्रहले जनु ढङ्गले सबै माननीय सदस्यहरूले र हामी सबैले पधन 
सरकारको तफय बाट पधन उठाइरहेको ष्ट्रवर्य यो कमयचारी समायोजनको कुरा र संघीय धनजामती 
सेवा ऐनको कुरा जनु छ । कमयचारी समायोजनको प्रष्ट्रियामा हामीले वास्तवमा संघीय धनजामती 
ष्ट्रविेयकमा सम्बल्न्ित यो सरोकारवालाहरूसँग छलफल पधन भ'को छ । र यो संघीय धनजामती 
सेवा ऐनको ष्ट्रवर्य जनु माननीयज्यूहरूले उठाउनभुा' छ । यो चाष्ट्रहँ सरकारको पधन अत्यन्तै 
प्राथधमकताको ष्ट्रवर्य हो र सरकारले अत्यन्तै प्राथधमकतामा राखेर यो कररब कररब अल्न्तम 
चरर्मा पगेुको छ र माननीयज्यूहरूको धबचमा भन्दाखेररमा अष्ट्रहले यो काननु मन्रालयमा पगेुको 
छ । संघीय धनजामती क्यारे यो हाम्रो संघीय माधमला मन्रालयबाट यो काननु मन्रालयमा 
पगेुको छ र त्यो काननु मन्रालयमा यो कररब कररब अल्न्तम चरर्मा छ र यो क्याधबनेटमा 
आएर यो हामी धछटोभन्दा धछटो यो संघीय धनजामती सेवा ऐनलाई संसदमा प्रस्ततु गने हामी 
तयारीमा छौँ । र त्यसै गरेर जनु एउटा कमयचारीहरूको धछटो धछटो सरुवा भने्न ष्ट्रवर्य पधन यहाँ 
उठेको छ । हो यो यस्तो भ'को छ । ष्ट्रवगतदेल्ख नै अब एउटा कमयचारीहरूको एउटा सरुुवाको 
व्यवस्थापन दठक ढङ्गले हनु नसक्दा ती ष्ट्रवर्य संघीय धनजामती सेवा ऐनमा आउनपुने ष्ट्रवर्य हो  
र हामीलाई के लाग्छ भने हामीले संघीय धनजामती सेवा ऐन पास गदै गदायखेररमा कमयचारीको 
सरुवालाई अनमुानयोग्य सरुवा बनाउन सक्यौँ भने ती व्यवस्था हासन सक्यौँ भने कुनै पधन 
कमयचारी आज यो ठाउँमा बसेको छ कुनै कायायलयमा बसेको छ भने त्यसको धनल्श्चत 
समयावधिधभरमा त्यो कुन कायायलयमा जाने भने्न ष्ट्रवर्य पष्ट्रहले त्यो अनमुानयोग्य भयो भने त्यो 
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कसैले काही ीँ तलमाधथ गनय सक्ने उसको ष्ट्रवज्ञता क्षमताअनसुार कष्ट्रहलेकहीीँ उसको क्षमता योग्य 
ठाउँमा परु् याउनपुने त होला तर पधन आम रूपमा के हनु जान््यो भने यो हामीले सरुवालाई 
अनमुागयोग्य बनाउन सक्दाखेररमा मारै हामीले यसलाई व्यवल्स्थत ढङ्गले गनय सक््यौँ भने्न 
लाग्छ । र धनजामती सेवा ऐन बनाउँदै गदायखेररमा यसलाई ष्ट्रवशेर् ध्यान ददनपुने ष्ट्रवर्य हो र यो 
सम्माधनत सदनले सम्माधनत संसदले यो कुरामा ष्ट्रवशेर् ध्यान ददने नै छ भने्न कुरा पधन राख्न 
चाहन्छु । यो संघीय धनजामती सेवा ऐनको कमयचारी सरुवाको यो जनु ष्ट्रवर्य छ । यो ष्ट्रवर्यमा 
मैले ष्ट्रयनै कुराहरू नै राखेँ । 

 र अको: यो जनु आयोजनाका ष्ट्रवर्यमा राष्ट्रिय गौरवका आयोजनादेल्ख अरू आयोजनाका 
ष्ट्रवर्यमा पधन जधत पधन माननीयज्यूले कुरा राख्नभुा' छ । हइन हाम्रो क्यारे काम सरुुआत हनु े
कामको अन्त्य नहनुे एउटै ठेकेदारले िेरै ठेक्का पाउने, त्यसपधछ लो धबधिङमा ठेक्का हनुे कामको 
गरु्स्तर कायम नहनु ेकुनै पधन पूवयिार धनमायर् हनु ेत्यो छोटो समयमा त्यो भल्त्कने त्यो अगाधि 
बढ्न नसक्ने, थपु्रै कुराहरू जनु राख्नभुा' छ । म माननीय सदस्यहरूज्यूलाई आग्रह गनय  
चाहन्छु । क्याधबनेटमा पधन यो ष्ट्रवर्यमा गम्भीरतापूवयक छलफल भ'को छ र हामीले हाम्रो 
सावयजधनक खररद ऐनमा जे समस्याहरू छन ् । सावयजधनक खररद ऐनलाई हामीले यसलाई 
संशोिन गनुयपछय पररमाजयन गनुयपछय भने्न सरकारको तफय बाट छलफल गरररहेकै छौँ र मलाई पधन 
के लाग्छ भने सावयजधनक खररद ऐनका कारर्ले पधन कधतपय कारर् त अब यसमा हामी कधत 
ध्यान ददन सक्यौँ सकेनौँ । ष्ट्रवगतदेल्खकै सरकारका आजसम्मका सरकारका सीमा कमी 
कमजोरी पधन होलान ् तर पधन के हो भने हाम्रो सावयजधनक खररद ऐनमा भ'का समस्याका 
कारर्ले गदायखेररमा पधन कैयन कुराहरू त्यस्ता खालका भ'का छन ्। हैन एउटै ठेकेदारलाई 
कधत ठेक्का ददन हनुे नहनु ेअथायत ् त्यसको धबधिङको गने व्यवस्था के बनाउने हो साँल्च्चकै लो 
धबधिङ भने्न अधन त्यसपधछ हामी सबभन्दा कमवालालाई ददने र त्यो फेरर काम गरु्स्तर नहनु े
भने्न जनु अवस्था छ । यो ष्ट्रवर्यलाई चाष्ट्रहँ हामीले गम्भीरतापूवयकै ध्यान ददनपुछय भने्न नै लाग्छ 
मलाई ।  

र त्यस्तै गरेर यो अष्ट्रहले माननीयज्यूहरूले जनु एउटा यो पशपुधत क्षेर ष्ट्रवकास कोर्को 
ष्ट्रवर्यमा पधन कुरा उठाउनभुा' छ । पशपुधत ष्ट्रवकास कोर्को सन्दभयमा अष्ट्रहले जनु सधमधतले 
ददएको जनु धनदेशन हो । पशपुधत क्षेर ष्ट्रवकास कोर्लाई पारदशी एवम ् व्यवल्स्थत ढङ्गले 
सञ्चालन गनयका लाधग यथाशीघ्र पशपुधत क्षेर ष्ट्रवकास कोर्को गरुुयोजना तयार गनय मन्रालय र 
पशपुधत क्षेर ष्ट्रवकास कोर्लाई धनदेशन ददएको भने्न छ र यसमा अष्ट्रहले पशपुधत क्षेर ष्ट्रवकास 
कोर्को यो ष्ट्रवर्यमा यस आंल्शक कायायन्वयन रहको अवस्था छ । पशपुधत क्षेरको गरुुयोजना 
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सञ्चालन पररर्द्को धमधत २०७९/09/08 को बैठकबाट स्वीकृत भएको छ गरुुयोजना । 
स्वीकृत गरुुयोजनाअनरुूप पशपुधत क्षेरधभर ष्ट्रवधभन्न मल्न्दर िमयशाला धनमायर् बसपाकय  व्यवल्स्थत 
गने, शौचालय धनमायर् गने, बगैँचा फूल, पसल आदद व्यवल्स्थत गनय मन्रालयले धनदेशन 
ददइसकेको र सोको कायययोजनासमेत तयार भ'को भने्न ररपोटय छ । र यसैअनसुार नै हामीले 
यसलाई अगाधि बढाएका छौँ र यो क्षेरमा हामीले ष्ट्रवधभन्न ढङ्गले यसलाई पशपुधत क्षेर 
ष्ट्रवकासलाई पारदशी र व्यवल्स्थत ढङ्गले अगाधि बढाउने गरेर मन्रालयले तयारी गरररहेको 
कुरामा माननीयज्यूहरूलाई जानकारी गराउन चाहन्छु ।  

र बढी गम्भीरतापूवयक यहाँ धनजगढ ष्ट्रवमानस्थलको कुरा पधन उठेको छ । अन्तरायष्ट्रिय 
ष्ट्रवमानस्थलको यस ष्ट्रवर्यमा भइरहेका कुराहरू हामी सबैलाई थाहा छ । हाम्रो न्यायालयको 
कुरा, संसदको कुरा, सरकारको कुरा, हामी सबैले बझेुकै छौँ । र अष्ट्रहले यसको पधछसलो 
अवस्था साँल्च्चकै कायायन्वयन नभ'को अवस्था हो र धनजगढ अन्तरायष्ट्रिय ष्ट्रवमानस्थलका सम्बन्िमा 
संसदबाट भएको धनदेशन तथा सवोच्च अदालतको धनदेशनसमेतका आिारमा ष्ट्रवज्ञ टोली गठन 
गरी प्रधतवेदन प्राप्त भएको छ सो प्रधतवेदनमा वातावरर्मा न्यून क्षधतको रर्नीधतअनसुार चरर्बद्ध 
रूपमा ष्ट्रवमानस्थल धनमायर् गने टाँधगया बस्ती उपयकु्त स्थानमा स्थानान्तरर् गने ष्ट्रवमानस्थल 
धनमायर्को िममा पष्ट्रहलो चरर्मा कररब कररब ६ लाख मारै रुख काष्ट्रटने र सोको सिा 
तोष्ट्रकएको उपयकु्त स्थानमा वकृ्षरोपर् गने गरी सझुाव प्राप्त भएको छ । सोअन्तरायष्ट्रिय 
ष्ट्रवमानस्थल धनमायर्को उपयकु्त मोिाधलटी तयार गने सम्बन्िमा छलफल भइरहेको छ । 
ष्ट्रवमानस्थल धनमायर्को िममा चरेु क्षेरको संरक्षर् वातावरर् संरक्षर् स्थानीय बस्तीलाई रोजगारी 
ददने  ष्ट्रवर्यमा सम्माधनत सदनको धनदेशन पालना गने नै छ सरकारले । र यो पालना 
गनुयपछय भने्न कुरा म राख्न चाहन्छु र सरकारले यसको पालना गछय ।  

त्यसै गरेर हामीले यो जनु अल्घ पधन हाम्रो यो फास्ट ट र ्याकका कुराहरू पधन उठेका 
छन ् । अरू हाम्रा राष्ट्रिय गौरवका आयोजनाहरू कर्ायलीका कुराहरू थपु्रै कुराहरूमा 
माननीयज्यूहरूले उठाउनभुा' छ । राष्ट्रिय गौरवका आयोजना व्यवस्थापन गने त्यस्ता 
आयोजनाको एउटा सफलतापूवयक कायायन्वयनको लाधग प्रदेश र स्थानीय तहले सहयोग गने भने्न 
कुराहरू पधन छन ्। र यी सबै कुराहरूमा आयोजना कायायन्वयनका लाधग प्रदेश र स्थानीय 
तहहरूमा समन्वय र सहजीकरर्का सधमधतहरू बनाइएका छन ् । र त्यो स्थानीय तह र 
प्रदेशसँगै एउटा समन्वय र सहजीकरर् गरेर हामीले यसलाई अगाधि बढाउने छौँ । म यो कुरा 
राख्न चाहन्छु ।  
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र अको हामीले एउटा नीधतगत तथा प्रष्ट्रवधि पक्षमा देखेका समस्याहरू तत्काल समािान 
गरी राष्ट्रिय गौरवका आयोजना धनबायि सञ्चालन वातावरर् धसजयना गनय राष्ट्रिय गौरवका 
आयोजनासम्बन्िी उच्चस्तरीय धनदेशन सधमधत गठन गनय नेपाल सरकारलाई धनदेशन ददने भने्न 
सधमधतको धनदेशन प्रिानमन्री र मल्न्रपररर्द कायायलयले प्राप्त गरेको धथयो । र यो आंल्शक 
कायायन्वयन भएको अवस्था छ । मन्रालयस्तरीय ष्ट्रवकासमा समस्या समािान सधमधत 
(एमड्याक) र राष्ट्रिय ष्ट्रवकास समस्या समािान सधमधत (एनड्याकमा) छलफल गरी सहजीकरर् 
गने गररएको छ । ष्ट्रवकास आयोजना सञ्चालनसम्बन्िी काननु मस्यौदाको चरर्मा छ । 
आवश्यकताअनसुार मु् यसल्चव तथा आधथयक तथा पूवायिार क्षेरका सल्चव प्रिानमन्री तथा 
मल्न्रपररर्द कायायलयको संयोजकत्वमा आयोजना सहजीकरर् सधमधत गठन भई देल्खएका समस्या 
समािानका लाधग समन्वय गररने काययहरू पधन धनयधमत रूपमा गररएको छ । त्यसकारर् यो 
सबै राष्ट्रिय जनु हाम्रा गौरवका आयोजनाहरू छन ्। राष्ट्रिय गौरवका आयोजनाहरूका ष्ट्रवर्यमा 
भइराखेका कामहरूका ष्ट्रवर्यमा मैले ष्ट्रयनै उसलेख गरेँ ।  

र अधग माननीयज्यूहरूले भनु्नभा' छ । राष्ट्रिय गौरवका आयोजना भन्ने, घोर्र्ा गने तर 
त्यसको अब जग्गा प्राधप्तका कुराहरू पधन नहनुे त्यसो हुँदाखेररमा यसलाई कसरी सोच्ने राष्ट्रिय 
गौरवको आयोजनाका ष्ट्रवर्यमा भनेर माननीयज्यूहरूले कुरा उठाउनभुा' छ र मलाई यसमा के 
लाग्छ भने हामी सरकार भनेर धनरन्तर उिराधिकार संस्था हो । सरकार उिराधिकार संस्था 
भइसकेको हनुाले अधगसलो सरकारले गरेका कामहरू पधछसलो सरकारले अगाधि बढाउनपुने 
उसको दाष्ट्रयत्व हनु्छ । कतयव्य हनु्छ । त्यसलाई अगाधि बढाउनपुने नै हनु्छ । र कैयन 
कुराहरू अझ अझ बढी यसलाई व्यवल्स्थत ढङ्गले पधन अगाधि बढाउनपुने हनु्छ । यसकारर्ले 
गदायखेररमा त्यो ष्ट्रवर्यमा हामी गम्भीरतापूवयक सोचौँ छलफल गरौँ । र हामीले जो जधत पधन 
घोर्र्ा गरेका काययिमहरू छन ् । ती घोर्र्ा गरेका काययिमहरूलाई चाष्ट्रहँ हामीले अगाधि 
बढाउने सन्दभयमा सरकारले सिैँ नै सकारात्मक रूपले धलएको छ । र यो हामीले जसरी ष्ट्रवधभन्न 
ढङ्गले माननीयज्यूहरूले एउटा जलष्ट्रवद्यतु ्क्षेरको पधन कुरा उठाउनभुा'को छ र त्यो जलष्ट्रवद्यतु ्को 
क्षेरमा अल्घ माननीयज्यूहरूले माननीय कमला पन्थले उठाउनभुो' बढुीगण्िकी जलष्ट्रवद्यतु ्को 
सन्दभयमा अरू माननीयज्यूहरूले पधन उठाउनभुो' र यस ष्ट्रवर्यमा चाष्ट्रहँ अब हाम्रो यो बढुीगण्िकी 
१२०० मेगावाट क्षमतामा धनमायर्का लाधग ष्ट्रवधभन्न मोिेलमा छलफल भए । धनमायर् भए तापधन 
उसलेल्खत प्रगधत हनु नसकेकोले नेपाल सरकारले तीनै धनकायको लगानी हनुे गरी एउटा कम्पनी 
स्थापना भइसकेको छ र कम्पनीबाट लगानी जटुाएर कायायन्वयन अगाधि बढाउने भने्न छ । र 
हाम्रो एउटा जल स्रोत क्षेरको र यो एउटा ष्ट्रवद्यतु ् क्षेरको असाध्यै राम्रो एउटा बढुीगण्िकी 
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जलष्ट्रवद्यतु ्आयोजना छ । यसको जलष्ट्रवद्यतु ्आयोजनालाई अगाधि बढाउने भने्न सन्दभयमा ऊजाय 
तथा जल स्रोत धसँचाइ मन्रालयलाई जसरी हाम्रो सधमधतले धनदेशन गरेको धथयो । त्यो 
सधमधतको धनदेशनलाई सरकारले पालना गने छ । र पालना गरेर अगाधि बढ्ने कुराहरू पधन 
यहाँ सरकारले राखेकै छ । र हामीले यहाँ मोटामोटी रूपमा माननीय सदस्यहरूले जसरी 
कुराहरू उठाउनभुा'को ती उठाएका कुराहरूमा सरकारको एउटा सहमधत नै छ । र यहाँ 
माननीयहरूले उठाउनभुएका कुराहरूमा यहाँ जसरी एउटा काम अगाधि बढाउने भने्न सन्दभयमा 
पधन नउठाउने एउटा फास्ट ट र ्याकको ष्ट्रवर्यदेल्ख धलएर सबै ष्ट्रवर्यमा जसरी भनु्नभो' 
माननीयज्यूहरूले ती ष्ट्रवर्यहरूमा साँल्च्च नै एउटा सरकारका जनु ढङ्गले एउटा गम्भीरतापूवयक 
ध्यान आकर्यर् भएको छ भने्न कुरा पधन राख्न चाहन्छु ।  

र अको कुरा: यो प्रहरी समायोजनाको कुरा नहुँदा एउटा संघीयतासम्बन्िी काननु नबन्दा 
जसरी एउटा प्रदेश र केन्द्र र तीनै तहको समन्वयमा जनु समसया परररहेको भने्न ष्ट्रवर्य 
माननीयज्यूहरूले उठाउनभु'को छ । यो सबै ष्ट्रवर्य पधन हामीले के त भन्दाखेररमा अष्ट्रहले 
सरकारको उच्च प्राथधमकतामा संघीयता कायायन्वयनसम्बन्िी काननुहरू बनाउने भने्न कुरा 
सरकारको उच्च प्राथधमकतामा छ र त्यो उच्च प्राथधमकतामा भ'को काननुलाई सरकारले अगाधि 
बढाउने गरी सोल्चरहेकै छ । र जहाँसम्म मलाई के लाग्छ भने हामी हो लामो समयसम्म 
हामीले एउटा केन्द्रीकृत अभ्यास गयौँ त्यो केन्द्रीकृत शासन सिामा हामी बस्यौँ त्यो कारर्ले 
गदायखेररमा पधन अब हाम्रा कधतपय केन्द्रीकृत मानधसकता होलान ्। तर मलाई के लाग्छ भन े
हामी गने कुरा कसरी हो भन्दाखेरर हामी काननुमा टेकेर हो हामीले यसलाई हाम्रो संष्ट्रविान 
टेकेर हो । संष्ट्रविानले तीनै तहका अधिकारका सूचीहरूलाई सूचीबद्ध गरेको छ । साझा 
अधिकारका सूचीहरूको पधन सूचीबद्ध भ'को छ । एउटा हाम्रो एकल अधिकारका सूचीहरू पधन 
सूचीबद्ध भ'का छन ्। त्यसकारर् आआफ्ना अधिकार क्षेरमा बसेर यसलाई सम्पादान गरेर जाने 
कुरा हो र कैयन काननुहरू नबन्दाखेररमा हामीले भोगेका हौँ ष्ट्रहजो ।  

हाम्रो स्थानीय तहको धनवायचन भयो तर स्थानीय तहको धनवायचन हुँदासम्म पधन हाम्रो 
स्थानीय सरकार सञ्चालन ऐन बनेको धथएन । त्यसकारर्ले हामीले स्थानीय तहको 
धनवायचनपछाधि स्थानीय सरकार सञ्चालन ऐन बनायौँ र स्थानीय तह सरकार सञ्चालन ऐन 
बनाइरहँदाखेररमा अधग माननीय ल्खमलाल देवकोटाज्यूले पधन उठाउनभुो' र त्यहाँ कधतपय 
ष्ट्रवर्यहरू छन ्अन्तरसमन्वय एउटा सधमधतहरूको त्यहाँ पररकसपना गररएको छ । धतनै कुराहरू 
अझै पधन बन्न सकेका छैनन ् र यसलाई पधन काननु बनाएर अल्घ बढ्ने भने्न कुरामा हाम्रो 
सरकारले यसलाई गम्भीरतापूवयक धलन्छ ।  
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र प्रहरी समायोजनको कुरा पधन प्रहरी समायोजनाको ऐन बनेको हो । प्रहरी समायोजन 
ऐन बधनसकेपछाधि पधन त्यसको एउटा जनु व्यवल्स्थत कायायन्वयन हनुपु्यो । व्यवल्स्थत 
कायायन्वयन हनु सकेको छैन । व्यवल्स्थत कायायन्वयन गनयको धनल्म्त सरकारले तीनै तहका 
सरकारसँग समन्वय गरेर अगाधि बढ्ने ष्ट्रवर्य पधन म यहाँ राख्न चाहन्छु । र माननीयज्यूहरूले 
कोधभिको अष्ट्रहले फेरर बष्ट्रढराखेको अवस्था पधन छ । ष्ट्रहजो एउटा कोधभिको अवस्थामा एउटा 
खालको ल्स्थधत बन्यो । र अष्ट्रहले कोधभिको अवस्थामा सरकार के गदै छ भनेर पधन सोध्नभुा' 
छ । र यसमा एउटा सङ्खिामक रोगसम्बन्िी एउटा काननुको पधन एउटा तजुयमा भइरहेको 
अवस्था पधन छ र अष्ट्रहले हामीले अब बढ्दै गरेको कोधभिलाई धनयन्रर् गने, समयमै यसलाई 
उपचारमा सहजीकरर् गने गरेर एउटा तयारी भइरहेको अवस्था छ । त्यसकारर्ले गदायखेररमा 
अष्ट्रहले एउटा जसरी हामीले पष्ट्रहले जनु खालले अप्यारो ल्स्थधतको सामना गनुयपयो अबका ददनमा 
त्यो अप्यारो ल्स्थधतको सामना कोधभिकै कारर्ले हनुे समस्या गनुयपने छैन र कोधभिलगायतका 
कधतपय अब अरू पधन ल्चजहरू छन ्। अरू पधन रोगहरू हनु सक्छन ्। अरू पधन आउन 
सक्छन ्। ती सबै एउटा सङ्खिामक रोग महामारीका सन्दभयमा सरकारले एउटा ष्ट्रवशेर् नीधत 
बनाएर एउटा आकल्स्मक सेवा जस्तो एउटा व्यवस्था गरेर अगाधि बढ्ने भने्न ष्ट्रवर्यमा छलफल 
भइराखेकै छ । र यो ष्ट्रवर्यमा हामीले एउटा सरकारको तफय बाट गम्भीरतापूवयक छलफल 
गरररहेको कुराहरू म माननीयज्यूहरूलाई आग्रह गनय चाहन्छु ।  

र यहाँ अब थपु्रै कुरामा एउटा जनु ढङ्गले माननीयज्यूले सझुाव ददनभुा' छ त्यो सझुावका 
सन्दभयमा म माननीयज्यूहरूलाई हाददयक िन्यवाद भन्न चाहन्छु र हामीले अष्ट्रहले आएको जधत पधन 
ष्ट्रवर्यहरू छन ् । मोटामोटी ष्ट्रयनी ष्ट्रवर्यहरू हनु ् जस्तो मलाई लाग्या छ । र ठेक्कामा 
पारदल्शयताको कुराहरू पधन उठेको छ, अरू अब पूवायिार परुाना भई आयोजनामा पैसा नहासने हो 
ष्ट्रक भने्न सझुावहरू पधन छन ् । त्यसपधछ हाम्रा ऐन काननुका कुराहरू देखेर, हाम्रा राष्ट्रिय 
गौरवका आयोजनाहरू पधन छन ्। ती सबै ष्ट्रवर्यमा म माननीयज्यूहरूसँग के आग्रह गनय चाहन्छु 
भने जधत पधन कुराहरू छन ्। यहाँ कधतपय प्रश्नका रूपमा उठेका भए तापधन यी सरकारलाई 
सझुावका रूपमा यहाँ आएका छन ्। त्यसकारर् म यहाँहरूलाई िन्यवाद ददन चाहन्छु । 

 र तपाईं हामी छलफल गरेर हामीअगाधि एउटा संसद सरकारको धनगरानी गने थलो 
पधन हो त्यसकारर्ले हामीले यहाँ छलफल गररसकेपश्चात ् हामीले सरकारलाई त्यहीअनसुार 
धनदेशन ददने िममा हामीले त्यसलाई पालना गरेर जाने नै छौँ र कुनै एउटा सधमधतका जस्तो 
हाम्रो संसद र सरकारको जनु अन्तरसम्बन्ि छ । सधमधत र सरकारको अन्तरसम्बन्िलाई जोड्ने 
एउटा मधसनो गरेर व्यवल्स्थत काम सधमधतबाट गनय सष्ट्रकन्छ । म एउटा सधमधतमा काम 



38 

 

गदायखेरर एउटा सष्ट्रिय सदस्य हनुकुो नाताले पधन कैयन बेलामा सधमधतले गरेका धनदेशनहरू 
पररपालना नहनुे र त्यसको कुनै रेस्पोन्स पधन नहनु ेअवस्था हामीले त्यधत बेला भोगेको पधन हौँ 
तर म अष्ट्रहले के आग्रह गनय चाहन्छु भने सधमधतले गरेका धनदेशनहरू सरकारले त्यसलाई 
गम्भीरतापूवयक धलने छ र अष्ट्रहले जसरी माननीयज्यूहरूले यहाँ कुरा उठाउनभुा'को छ । हैन यो 
थाहा पा'को जस्तो पधन हनुे, थाहा नपा'को जस्तो पधन हनुे सधमधतले धनदेशन गररराख्न े तर 
सरकारले त्यसको फेरर कुनै वास्था त्यसको कुनै रेस्पोन्स नगने भने्न जनु ष्ट्रवर्यहरू छन ्। धतनी 
ष्ट्रवर्यहरूमा पधन हामीले व्यवल्स्थत ढङ्गले त्यसलाई धलने छौँ । सरकारको तफय बाट अब एउटा 
सम्माननीय प्रिानमन्रीज्यूकै तफय बाट पधन म यहाँहरूलाई त्यो राख्न भन्न चाहन्छु । र हामीले 
अधल बढीभन्दा बढी जनु ढङ्गले हाम्रो अष्ट्रहले प्रधतवेदनको एउटा सधमधतले २०७५/04/22 
देल्ख 078/03/31 सम्म तीनओटा वाष्ट्रर्यक प्रधतवेदनमाफय त नेपाल सरकारका पन्रओटा 
मन्रालय सातओटा अन्य संवैिाधनक आयोग तथा राष्ट्रिय पनुधनयमायर् प्राधिकरर्लाई कमयचारी 
समायोजन राज्यका तीनै तहका धबच काननु धनमायर् बजेट आयोजनामा समन्वय र सहकायय 
राष्ट्रिय गौरवका आयोजना ष्ट्रपछधिएको क्षेर कोधभि- १९ सङ्खिमर् रोकथाम प्राकृधतक प्रकोप 
अन्य संवैिाधनक आयोग पनुधनयमायर्लगायतका ष्ट्रवर्यमा महत्त्वपूर्य धनदेशन जनु ददएको छ । त्यो 
सबै ददएको धनदेशनलाई सधमधतले उपरोक्त ष्ट्रवर्यहरूमा आजको बैठक जसरी माननीय 
सदस्यहरूले व्यक्त गनुयभो' र ददएका जनु धनदेशनहरू छन ् । त्यो धनदेशनमा यो सबै ढङ्गले 
हामीले यसलाई सकारात्मक रूपमा धलन ेछौँ र हामी सबैलाई काययिम बनाएर एउटा उिरदायी 
सरकारले यसलाई बढी ल्जम्मेवारी तथा नागररक र संसदप्रधत । एउटा संसदप्रधत उिरदायी हनु ु
भनेको सरकार साँल्च्चकै नागररकप्रधत पधन उिरदायी हनु ु हो ष्ट्रकनभने हामी जनताका प्रधतधनधि  
हौँ । जनताका प्रधतधनधिहरूले संसदमा उठाएका कुराहरूलाई सरकारले गम्भीरतापूवयक धलनपुछय 
भने्न कुरामा मेरो पूर्य सहमधत छ । नेपाल सरकारको तफय बाट यसमा पूर्य सहमधत जनाउन 
चाहन्छु । र एउटा काननु बनाउने बेलामा बजेट बनाउने बेलामा यसलाई समन्वय बनाउने 
बेलामा यसलाई ष्ट्रवशेर् ध्यान ददइने छ । कैयन कुराहरू बजेटका चनुौतीहरू पधन होलान ्
समस्याहरू पधन छन ्। सीमा पधन छन ्र तर पधन फेरर के हो त भने सधमधतले धनदेशन ददएका 
ष्ट्रवर्य अत्यन्तै संवेदनशील छन ् । संघीयताको सफलीभतू कायायन्वयनको लाधग उठान भएका 
ष्ट्रवर्य पधन भएको हनुाले उपरोक्त ष्ट्रवर्यको कायायन्वयनको नगनुयको कुनै ष्ट्रवकसप सरकारसँग  
छैन ।  

त्यसकारर्ले गदायखेररमा आफ्नो सीमा समस्याका बाबजतु पधन सरकारले सधमधतले ददएका 
जनु एउटा अत्यन्तै महत्त्वपूर्य संघीयताको कायायन्वयन गने एउटा ष्ट्रवधभन्न सङ्खिामर् रोगको 
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रोकथाम गने । एउटा यससम्बन्िी अत्यावश्यक काननुहरू, बनाउने संघीय धनजामती सेवा 
ऐनदेल्ख धलएर अन्य काननुहरू पधन बनाउने राष्ट्रिय गौरवका आयोजनाहरूलाई व्यवल्स्थत ढङ्गले 
अगाधि बढाइयोस ्र हाम्रो एउटा सावयजधनक खररद ऐनमा अथवा हाम्रो यो ठेक्का प्रर्ालीमा भएका 
समस्याहरू पधन समािान गररयोस ्भने्न ष्ट्रवर्यमा जनु ष्ट्रवष्ट्रवि ढङ्गबाट महत्त्वपूर्य ष्ट्रवर्यमा जसरी 
कुराहरू यहाँ माननीयज्यूहरूले राख्नभुो' ती सबै कुराहरूप्रधत म हाददयक आभार व्यक्त गनय  
चाहन्छु । यसलाई सरकारले अत्यन्तै सकारात्मक रूपमा धलएको छ भने्न कुरा पधन राख्न 
चाहन्छु । र बाँकी छलफल हामी तपाईं हामी सबै एकै ठाउँमा हौँ र सधमधतकै प्रधतवेदनमा 
उसलेख भएअनसुार एउटा कायायन्वयन भएको भनरे ५४ ओटा धनदेशनहरू रैछ । आंल्शक 
कायायन्वयन भएको भनेर ७० ओटा व्यवल्स्थत गनुयभा' रैछ र कायायन्वयन नभएको भने्न १६ ओटा 
रैछ । आंल्शक कायायन्वयन भएकोलाई पूर्य कायायन्वयनमा लैजाने कायायन्वयन नभएकोलाई 
कायायन्वयनको प्रष्ट्रियामा अगाधि बढाउने र कायायन्वयन भएकोलाई दृढतापूवयक अगाधि बढाउने 
ष्ट्रवर्यमा म सरकारकै तफय बाट प्रधतबद्धता पधन व्यक्त गनय चाहन्छु र अष्ट्रहले मैले छोटोमा 
सङ ल्क्षप्तमा ष्ट्रयनै कुराहरू राखेर माननीयज्यूहरूसँग धबदा पधन हनु्छु र सँगसँगै के पधन भन्न 
चाहन्छु भने त्यस्ता खालका छलफल अझ यसलाई व्यवल्स्थत गरौँ । अरू सधमधतहरूका 
छलफल पधन गरौँ र अझ ष्ट्रवभागीय अलग अलग मन्रीहरूसँग पधन त्यो समय धमलाएर छलफल 
गनय सष्ट्रकयो भन ेअझ जीवन्त पधन हनुे छ भने्न सझुाव पधन राख्न चाहन्छु । यही सझुाव रा्दै 
माननीयज्यू सबैप्रधत आभार व्यक्त गदै मेरा भनाइ यही टुङ ग्याउँछु । िन्यवाद । नमस्कार । 

 

(१४:४३ बजे) सम्माननीय अध्यक्ष:- माननीय सदस्यहरू, "राष्ट्रिय सरोकार तथा समन्वय 
सधमधतको आधथयक वर्य २०७५/०७६, ०७६/०७७ र ०७७/०७८ को वाष्ट्रर्यक प्रधतवेदन 
कायायन्वयनको अनगुमन एवम ् मूसयाङ्कन प्रधतवेदन, २०७९ माधथ छलफल गररयोस"् भने्न 
प्रस्तावमाधथको छलफल यहीीँ समाप्त हन्छ ।  

माननीय सदस्यहरू, अब म प्रधतधनधि सभाका पूवयसदस्य तेजमान तमु्वाहाम्फेको धनिन 
भएकोमा धनम्न धलल्खत शोक प्रस्ताव प्रस्ततु गदयछु ।  

ष्ट्रविम संवत ् १९८१ सालमा जन्मनभुएका पूवयसांसद तेजमान तमु्वाहाम्फेको धमधत 
२०७९ साल चैर २४ गते सन्तानब्बे वर्यको उमेरमा धनिन भएकोमा राष्ट्रिय सभाको यो बैठक 
गष्ट्रहरो शोक प्रकट गदयछ । स्वगीय तेजमान तमु्वाहाम्फे २०१५ सालको प्रधतधनधि सभाको आम 
धनवायचनमा धनवायचन क्षेर नम्बर २६ िनकुटाबाट नेपाली काँग्रसे पाटीको तफय बाट धनवायल्चत 
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सदस्य हनुहुनु््यो । यो बैठक स्वगीय तेजमान तमु्वाहाम्फेप्रधत भावपूर्य श्रद्धाञ्जली व्यल्क्त गदै 
शोक सन्तप्त पररवारजनप्रधत गष्ट्रहरो संवेदना प्रकट गदयछ । 

माननीय सदस्यहरू, उपरोक्त शोक प्रस्तावलाई पाररत गररददनहुनु अनरुोि गदयछु ।  

 

(माननीय सदस्यहरूले हात उठाउनभुएको) ।  

 

माननीय सदस्यहरू, उपरोक्त शोक प्रस्ताव सवयसम्मधतले पाररत भएको घोर्र्ा गदयछु । 

 

माननीय सदस्यहरू, अब प्रधतधनधि सभाका पूवयसदस्य तेजमान तमु्वाहाम्फेको धनिनप्रधत 
शोक व्यक्त गनय उठेर एक धमनेट मौनिारर् गरौँ ।  

 

(मौनिारर्) । 

 

िन्यवाद । 

 

माननीय सदस्यहरू, राष्ट्रिय सभाको अको बैठक २०८० साल वैशाख ५ गते मङ्गलवार 

अपराह्न २ बजेर ३१ धमनेटमा बस्ने गरी यो बैठक स्थधगत हनु्छ ।  

 

(तदनन्तर, अको बैठक २०८० साल वैशाख ५ गते मङ्गलवार अपराह्न २ बजेर ३१ 

धमनेटमा बस्न ेगरी यो बैठक स्थधगत भयो) ।  

स्थधगत: १४:४६ बजे । 

 

 

 


